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یادداشت

فوتسالیست های فولاد 
هرمزگان برابر عقاب تبریز 

صف آرایی کردند

ندای هرمزگان - شهناز خوش
چهار چــوب هفته دوم لیگ دســته 
اول آقایان کشــور تیم فوتسال فولاد 
هرمــزگان مهمان تیــم عقاب تبریز 

می باشد.

?.......کاظم گلخنی 
 مردم شــهرلنگه پیوسته از ترافیک و 
حوادثی که ماشــین های سنگین بر 
این شــهر تحمیل می کنند، کلایمند 
هســتند و ایــن معضل هــم بخاطر 
چایگاه اســکله پرتردد این شهراستان 
اســت کــه در زمــان جانمایی خود 
جمعیت و ترافیک شــهری اجازه آن 

را می داد.
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قیمت انواع میوه و تره بار از تاریخ 1402/9/18 تا اطلاع 

ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

ردیف نوع میوه

322.000 نارنگی زرد مرغوب 1

322.000 نارنگی مرغوب 2

345.000 پرتقال نافی جنوب 3

253.000 پرتقال شمال 4

230.000 نارنگی درجه2 5

سازمان ساماندهی مشاغل شهری و فرآورده های کشاورزی شهرداری بندرعباس

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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?....دکترعباس فضلی 
tکتابدار نمونه

هر فردی که با کتاب و کتابخانه حشــر و 
نشری دارد؛ باید ســه خصیصه ی کتاب 
دانــی و کتاب دوســتی و کتاب خوانی را 

سرلوحه ی زندگی خود قرار دهد.

در راستای طرح نهضت ملی مسکن محقق شد؛در راستای طرح نهضت ملی مسکن محقق شد؛

الحاق محدوده جدید به الحاق محدوده جدید به 258258 روستای هرمزگان روستای هرمزگان

در بندرعباس؛در بندرعباس؛

»سفید برفی و آقای رونالدو« »سفید برفی و آقای رونالدو« 
تا فردا روی صحنه استتا فردا روی صحنه است

نکته های نیکو

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
نمایش سفید برفی و آقای رونالدو اقتباسی است از 
انیمیشن سفید برفی به طراحی و کارگردانی مصیب 
داوری ایــن اثر برای مخاطبــان کودک و نوجوان 
آماده شــده اســت که این روزها با استقبال خوب 
تماشــاگران بندرعباسی در فرهنگسرای طوبی این 

شهر به روی صحنه می رود.
به گزارش نــدای هرمــزگان، در خلاصه ی این 
نمایش آمده است: که سفید و برفی و هفت کوتوله 
باید در مسابقه ی فوتبال جزیره هرمز پیروز شوند و 
برای یادگیری فوتبال از آقای رونالدو درخواست و 

تقاضای کمک دارند.
مصیب داوری و گروه تئاتر »جولاســک« پیش از 
این نمایش های کودکی چون لک لک پا شکسته؛ 
کفشــداری ؛ بهار بــرای بهار نمی آیــد ؛ خیابان 
های دوست داشــتنی؛ من نمی خوام انگور باشم ؛ 
گلفروشی خاندان صابر و دیهوک را بر روی صحنه 

برده است.
عوامل نمایش سفید برفی و آقای رونالدو:
نویسنده: مصیب داوری مهرنوش ایرانخواه

طراح و کارگردان: مصیب داوری
بازیگران: معصومه جعفــری، رضا جوذری، فاطیما 

احمدی نسب، شــایان تشکری، فاطمه عبدی پور، 
گلســا گلپور، پرهام قائینی، بیتا نوشــادی، ستاره 
بختیاری، فاطمه حبیــب زاده، محمد گیل مردی، 

بشرا داوری، احمد علی عباسی نژاد،
گروه کارگردانی: آرسان صفا، میلاد صفایی

منشی صحنه: رها احمدیف پریا پژوم
طراح صحنه: بردیا دهقانی

طراح لباس: ریحانه جعفری
موسیقی: مهراب بهرامی

گریم: زهرا چهره نگار؛ آیلین عسکری
طراح پوستر؛ گرافیک و تبلیغات: عباس رنجبر زاده 

) آسو(
هماهنگی و روابط عمومــی: ریحانه جعفری؛ لیلا 

غلامی؛ مصطفی داوری
طراح نور: حسین رمضانی نیا

مدیر صحنه: بهراد شاه محمدی
مدیریت سالن و ســایت بلیت: احمد معلم زادگان؛ 

محمد جواد رسولی
گفتنی اســت، این نمایش یازدهم لغایت بیست و 
یکم آذرماه از ساعت ۱8:3۰ در فرهنگسرای طوبی 
بندرعباس؛ واقع در خیابان آیت الله غفاری در حال 

برگزاری است.

 خبر

ندای هرمزگان - گروه خبر 
مراسم گرامیداشت روز دانشجو با حضور رئیس دانشگاه 
علوم پزشــکی هرمزگان، عضو هیئت امنا دانشگاه علوم 
پزشکی ایران، رئیس دانشکده بین المللی علوم پزشکی 
آزاد تهران، نماینده نهاد رهبری در دانشگاه های استان، 
معاونین دانشگاه دانشگاه، جمعی از مسئولان دانشگاه و 
دانشجویان در سالن شهید آوینی بندرعباس برگزار شد.

به گزارش ندای هرمزگان، دکتر جاودان، رییس دانشگاه 
علوم پزشــکی اســتان هرمزگان در این مراسم ضمن 
تبریک روز دانشجو گفت: دانشجویی مرحله ای از زندگی 
اســت که همراه با نشاط و شادابی است و دوره ای است 

که فرد می تواند برای جامعه ی خود مفید باشد.
وی افــزود: مهم تریــن وظیفه دانشــجو درس خواندن 
اســت و دانشجوی خوب دانشجویی است که به مسائل 

اجتماعی و سیاسی اطراف خود واقف باشد.
در ادامه جلسه حجت الاسلام و المسلمین حسینی، استاد 
حوزه و دانشــگاه گفت: دقت به گذشته  انسان را امیدوار 

میکند.
وی افــزود: پیامبر اکــرم )ص( می فرماید در این دنیا از 
همه عاجز تر کســی است که نتواند با خدا صحبت کند. 
این درحالی اســت که در خانه خدا همیشــه باز است و 

گفت وگو با خدا هویت انسان است.
ایشــان افزود: کار عمده شــما در دانشــگاه های علوم 

پزشکی بهداشت و درمان است.
خداونــد همه ی ما را آزاد آفریــد.آزادی به جایی منتهی 
می شــود که اگر درســت انتخاب نکنید خود را از بین 

برده اید.
دکتر مریم اســلامی، رئیس دانشــکده بین المللی علوم 

پزشکی آزاد تهران مهمان ویژه این مراسم گفت: 
نخبه بودن آن است که بتوانیم مشکلات استان و جامعه 
را شناســایی کنیم و با نوآوری راه حل های موردنیاز را به 

جامعه ارائه دهیم.
دکتر اسلامی بیان کرد: امید از شاخص های مهمی است 
که باعث رشد و موفقیت تحصیلی دانشجویان می شود.

حجت الاسلام و المســلمین تقوی، نماینده محترم نهاد 
مقام معظم رهبری در دانشــگاه   در این مراســم ضمن 
تبریک روز دانشــجو گفت: خودتان را در عین ســختی 
ها خوب بســازید. واز جهت علمــی، اخلاقی و معرفتی 

تقویت کنید.
حجت الاســلام و المســلمین تقوی با بیان اینکه امروز 
روز آمــوزش و فردا روز جنگ اســت، اظهار کرد: دوره 
دانشجویی دوره خوبی است اما فرصت محدودی است. 
قدر خودتان را بدانید و برای ســاختن خودتان احساس 

مسئولیت کنید.
وی در پایان گفت: مردم مظلوم و مجاهد فلسطین برای 
دفاع از انسانیت در مقابل شرارت ایستاده اند و ما باید از 

آن ها درس مقاومت بیاموزیم.

رییس دانشگاه علوم پزشکی استان هرمزگان در 
مراسم روز دانشجو:

دانشجویی مرحله ای است که فرد 
ندای هرمزگان - گروه حوادث می تواند برای جامعه مفید باشد

رئیس پلیس فتا اســتان هرمزگان از استرداد بیش 
از 4۰ میلیارد ریال وجه مالباختگان جرایم سایبری 

توسط کلاهبرداران به حساب آنان خبر داد. 
به گزارش ندای هرمزگان، سرهنگ احسان بهمنی 
در تشریح این خبر بیان داشت: با تلاش همه جانبه 
و پیگیری هــای تخصصی کارشناســان پلیس فتا 
اســتان در یک ماه گذشــته و با هماهنگی قضائی 
بیــش از 4۰ میلیارد ریال وجــه مالباختگان جرائم 

سایبری استرداد شد.
وی افزود: علیرغم آموزش ها، هشدار ها و توصیه های 
پلیس فتا که با همکاری رسانه ها به صورت مستمر 
و به اشکال مختلف اطلاع رســانی می شود، بازهم 
شاهد هســتیم که تعدادی از شهروندان همچنان با 
بی دقتی، فریب کلاهبرداران ســایبری را خورده و 
بر روی لینک های با منابع ناشــناس کلیک کرده یا 
وارد درگاه های بانکی جعلی شده و همه یا بخشی از 

سرمایه خود را از دست می دهند.
این مســئول انتظامی به عموم شهروندان و مردم 
اســتان توصیه کرد: از باز کردن لینک هایی با منابع 
ناشناس تحت هر عنوانی خودداری کرده و اطلاعات 
شخصی حســاب های خود اعم از شماره های رمز و 

ccv2 را هرگز به دیگران اعلام نکنند.
وی با اشاره به اهمیت بالای عنصر زمان در بررسی 
و برخورد با کلاه برداران اینترنتی خاطر نشــان کرد: 
شــهروندان می توانند در هر ساعت از شبانه روز در 
صورت مواجه شــدن با کلاه بــرداری اینترنتی و یا 
برداشت های غیر مجاز از حســاب های بانکی خود، 
موضوع را به مرکز فوریت های ســایبری پلیس فتا 

به شماره ۰۹۶38۰ گزارش کنند.
رئیــس پلیس فتا  اســتان هرمــزگان همچنین از 
شهروندان خواست:هشــدار های پلیس فتا را جدی 
گرفتــه و در صــورت اطــلاع از هرگونــه فعالیت 
مجرمانــه در فضای مجــازی یا پیام رســان های 
موبایلی مراتب را از طریق نشانی اینترنتی پلیس فتا 
به آدرس www.cyberpolice.gov.ir بخش 

ارتباطات مردمی گزارش کنند.

     حوادث  

تسریع در ثبـت و تغییرات کـلیه آگـهی های شرکـت های تعاونی، ثبتی و حقوقی شما  
       یک تماس کافیست !  32242888 و 076-32241515 

وقت خود را ذخیره کنید 

استرداد بیش از 40 میلیارد ریال 
وجه کلاهبرداری شده با اقدام به 

موقع پلیس فتا هرمزگان 

دعوت به همکاری 

به یک منشی خانم مجرب، با روابط عمومی بالا نیازمندیم.                                                   

شماره تماس : شماره تماس : 0935933716709359337167  

U
            با حقوق و پورسانت عالی با حقوق و پورسانت عالی 

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل شــرکت صبا فولاد خلیج فارس گفت: 
خوشــحالیم با کمک همکاران و با کمک سازمان 
بورس و فرابورس ایــران، بزرگ ترین تأمین مالی 
تاریخ بازار ســرمایه در بازار اولیه فرابورس ایران 
با اتمام پذیره نویســی 445۰ میلیارد تومانی ناشی 
از سلب حق تقدم شــرکت صبا فولاد خلیج فارس 

محقق شد.
به گزارش ندای هرمزگان، دکتر احســان دشتیانه 
با بیان اینکه بزرگ ترین تامین مالی تاریخ بورس 
را پشت سر گذاشــتیم، در خصوص فروش موفق 
پذیره نویســی ســهام حق تقدم صبا فولاد خلیج 
فارس، اظهار داشــت: پذیره نویسی سهام شرکت 

صبــا فولاد خلیج فارس با نمــاد »فصباح« که به 
روش سلب حق تقدم در فرابورس ایران آغاز شده 
بود، روز شــنبه ۱8 آذر ماه پایــان یافت و در این 
روز آخرین میزان از سهام صبا فولاد خلیج فارس 

توسط حقوقی  های بازار سرمایه خریداری شد. 
وی بــا بیان اینکه ســهامداران حقیقی نیز از این 
پذیره نویســی استقبال خوبی داشــتند، افزود: آمار 
مشارکت کنندگان در پذیره نویسی »فصباح« جمعا 
بیش از ۹ میلیارد ســهم بود و ۷2 هزار شــخص 
حقیقی بــه میزان ۱۷۰۰ میلیارد تومان از ســهام 
»فصباح« را خریداری کردند که نشان از استقبال 

بی سابقه سرمایه گذاران حقیقی دارد.
مدیرعامل شرکت صبا فولاد خلیج فارس تصریح 

کرد: در این عرضه تعداد ۷۱ صندوق سرمایه گذاری 
8۶۷ میلیارد تومان از »فصباح« را خریداری کردند 
و 4۶۶ کد حقوقــی، ۱۹۰۰ میلیارد تومان در این 
تأمین مالی مشارکت داشتند. دشتیانه تصریح کرد: 
به این ترتیب تأمین مالــی 445۰ میلیارد تومانی 
این شــرکت از مســیر فرابورس بــا هدف تأمین 

مخارج سرمایه ای اجرای طرح توسعه این کارخانه 
شامل احداث واحد احیای مستقیم با ظرفیت تولید 

سالانه ۱.۷۶ میلیون تن بریکت گرم انجام شد.
وی یادآور شــد: امیدواریم با تداوم روند مناسبت 
تولید و رشــد ســودآوری صبا فولاد خلیج فارس، 
شــاهد اقدامات خوب در خصوص پروژه های این 

شرکت و افزایش درآمدهای آن باشیم.
گفتنی اســت؛ صبا فولاد خلیج فارس نخســتین 
تولیدکننــده بریکت گــرم )HBI( در ایران و از 
سرمایه گذاری  شــرکت  زیرمجموعه  شرکت های 
صندوق بازنشســتگی کشوری است که در منطقه 
ویژه اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس 

در بندرعباس قرار دارد.

مدیرعامل صبا فولاد خلیج فارس: بزرگترین تامین مالی تاریخ بورس را پشت سر گذاشتیم

ندای هرمزگان - گروه فرهنگی 
معــاون صنایع دســتی اداره کل میراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایع دســتی هرمزگان از شرکت 
هنرمندان صنایع دستی اســتان در نمایشگاه ملی 

صنایع دستی سیرجان خبر داد. 
به گزارش ندای هرمزگان، ساناز رمجی با بیان این 

مطلب افزود: هنرمندان و صنعتگران صنایع دستی 
اســتان هرمزگان در پانزدهمین نمایشــگاه ملی 
صنایع دســتی ســیرجان را بــه معــرض نمایش 

گذاشتند. 
معــاون صنایع دســتی اداره کل میراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایع دســتی هرمزگان ادامه داد: 

4 هنرمنــد در چهــار غرفه با معرفی رشــته های 
رودوزی های سنتی و حصیربافی در این نمایشگاه 
در کنار هنرمندان استان های دیگر شرکت کردند.

گفتنــی اســت، پانزدهمیــن نمایشــگاه ملــی 
صنایع دســتی از ۱4 تا ۱8 آذر در شــهر سیرجان 

برگزار شد.

شرکت هنرمندان هرمزگانی در نمایشگاه صنایع  دستی سیرجان



خبر

فعالان اجتماعی از عدم اجرای طرح اهدای زمین رایگان 
به خانواده های با ۳ فرزند و بیشــتر در بشاگرد خبر می 

دهند.
بــه گزارش ندای هرمزگان، طبــق گفته منابع محلی با 
وجود اینکــه دولت بارها برای تشــویق اجرای جمعیت 
جوانی درباره اهدای زمین رایگان به خانواده های بیش 
از ۳ فرزند اطلاع رســانی کرده است اما مشخص نیست 
چرا این طرح هنوز در شهرســتان بشــاگرد اجرا نشده و 

خانواده ها توفیقی در دریافت زمین نداشته اند. 
در همیــن پیوند چندی قبــل کمالی  مدیــرکل راه و 
شهرسازی اســتان هرمزگان  اظهار کرد: افرادی که که 
تاریخ تولد فرزند ســوم یا بیشــتر آنها بعــد از تاریخ ۲۴ 
آبان ۱۴۰۰ باشــد، می توانند با مراجعه به سامانه سمن از 

امکانات دولتی استفاده کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی هرمزگان ادامه داد: در راستای 
اجرای قانــون حمایــت از خانواده و جوانــی جمعیت، 
خانواده هایــی که حداقــل چهار فرزند آنهــا متولد اول 
فروردین ۱۳۸۲ و به بعد است می توانند از قانون جوانی 

جمعیت استفاده کنند.
کمالی اضافه کرد: متقاضیان قانون جوانی جمعیت علاوه 
بــر دریافت زمین ۲۰۰ متری رایگان، برای ســاخت آن 
می توانند از تســهیلات پرداختی نهضت ملی مســکن 

استفاده کنند.
وی افزود: بر اســاس قانون در شــهرهای بالای پانصد 
هــزار نفر مثل بندرعبــاس زمینی بــرای قانون جوانی 
جمعیت عرضه نمی شود و متقاضیان این شهر می توانند 
در شهرهای مشخص شده اطراف بندرعباس زمین خود 

را دریافت کنند.
کمالی توضیــح داد: خانواده هایی که شــرایط مذکور را 
دارند نیاز به مراجعه به اداره کل راه و شهرسازی نداشته 
و می توانند به سامانه جامع طرح های حمایتی مسکن به 
آدرس https://saman.mrud.ir/ مراجعه کرده و 

ثبت نام کنند.
حــال باید دید اداره کل راه شهرســازی اســتان و البته 
مســئولان شهرستان بشاگرد  چه پاســخی در رابطه با 
عدم اجرای این طرح مهم در این شهرستان  خواهند داد.

برخی از معلمان خرید خدمات بخش لیردف شهرســتان 
جاســک و همچنین بشاگرد خواهان پیگیری مطالبات و 

وضعیت معاش آنها شده اند .
به گزارش ندای هرمزگان، در همین پیوند معلمان خرید 
خدمات لیردف با اشــاره به مسئولان شهرستان جاسک 
نوشــته اند؛ ما معلمان خرید خدمات خوب یادمان هست 
که اول مهر ماه مســئولان امر  با جلسات متعدد چگونه 
در سرنوشت شغلی ما تصمیم میگرفتید اما آیا خبر دارید 
از اول مهر تا امروز که ۱۸ آذر هست یک ریال دریافتی  
نداشــتیم ، یک روز بیمه نبودیم ، آیا به راستی می دانید 
در این اوضاع تورم و گرانی شرمندگی در مقابل خانواده 
چه حسی دارد ، آیا می دانید تا خرخره قرض داشتن چه 
حســی دارد ، آیا می دانید از ترس بدهی زیاد به سوپری 
سر کوچه، یواشــکی رفت و آمد کردن چه حسی دارد ، 
بنظر شــما مسئولان آیا یک معلم با این اوضاع اسفناک 
معیشتی با چه کیفیتی سر کلاس درس می تواند داشته 

باشد.
امروز کــه زمان برگزاری جلســات متعــدد برای رفع 

مشکلات ماست چرا سکوت کرده اید.
در شــرایطی که وزارت آموزش و پرورش طی سال های 
اخیر بــا کمبود معلم روبه رو اســت و بنا بر آمار موجود 
۲۵ هزار کلاس درس در کشــور آموزگار ندارد، نزدیک 
بــه ۱۸ هزار نفر نیروی خرید خدمات آموزشــی پس از 
ســال ها خدمت برای تعیین وضعیت و ادامه فعالیت در 

این وزارت خانه بلاتکلیف مانده اند.
هرچند که بر اساس قانون وزارت آموزش و پرورش تنها 
از دو مسیر دانشگاه فرهنگیان و تربیت دبیر شهید رجایی 
و آزمون های اســتخدامی می تواند نیروی مورد نیاز خود 
را جذب کند و جذب نیرو غیر از این دو راه غیر ممکن و 
غیر قانونی است اما این نهاد امسال در شرایط بلاتکلیفی 
هــزاران معلم خرید خدمات با ســابقه، دانش آموزانی را 
تحت عنوان اســتعدادهای برتر بــرای آموزگاری جذب 

کرده است.
در چند ســال اخیر معلمان خرید خدمات خواســتار این 
مســئله بودند که بدون برگزاری آزمون اســتخدامی به 
صورت رسمی عضو آموزش و پرورش شوند. این افراد به 
دلیل اینکه چند سال از عمر خود را در کلاس های درس 
گذرانده بودند این توقع را از نظام آموزش کشــور داشتند 
که بدون برگزاری آزمون اســتخدامی آنان را جذب کند 
و یا حداقل یک آزمون استخدامی جداگانه برای آنان در 
نظر گرفته شود به طوری که اکثریت آنان جذب وزارت 

آموزش و پرورش شوند.
در حالی که طی ماه های گذشــته مســؤولان آموزش و 
پرورش بارها از تصمیم بــرای تبدیل وضعیت نیروهای 
خرید خدمات آموزشــی خبر دادند شماری از این معلمان 
از آنچــه که خلف وعــده وزیر آمــوزش و پرورش در 
خصوص تبدیل وضعیت عنوان کردند، خواســتار تعیین 
تکلیف وضعیت اســتخدامی و پرداخــت مطالبات حق 

التدریس یک سال گذشته خود شدند.

?.......کاظم گلخنی 
 مردم شــهرلنگه پیوسته از ترافیک و حوادثی که ماشین 
های ســنگین بر این شــهر تحمیل می کنند، کلایمند 
هســتند و این معضل هم بخاطر چایگاه اســکله پرتردد 
این شهراستان اســت که در زمان جانمایی خود جمعیت 
و ترافیک شــهری اجازه آن را می داد. ولی هماکنون با 
وظایفی که بردوش این بندرگاه گذاشته شده است، تحمل 
ترافیک ســنگین ماشین های سنگین به ویژه کشندها را 
ندارد، از همین رو مسئولان به فکر جانمایی جدیدی برای 

بندرگاه فعلی هستند.
امید ورایم بندر جدید لنگه طراحی جامعی داشــته باشد و 
در زمــان احداث این بندر مهم برای جلوگیری از کاهش 
تصادفــات و تلفات جاده ای، مســیر جداگانــه ویژه این 

بندرگاه درنظر گرفته و احداث شود.
 اخیرا »مهدی دوســتی« در نشست بررسی طرح احداث 
پس کرانه صنعتی و بندرگاه جدید لنگه به عنوان بزرگترین 
بندرغرب هرمزگان با قابلیت ها و ظرفیت های متناسب با 
موقعیت جغرافیایی منطقــه، اظهار کرد: باید طراحی این 
بندر به گونه ای باشــد که بتوان از مزیت نســبی منطقه 
به خوبی اســتفاده کرد و بتوان در کنار بندرگاه از ظرفیت 

حوزه صنعتی نیز بهره برد.
به همین جهت ســازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
مکلف شــده با کمک مشــاوران، طرح پیشنهادی خود 
را ارائه دهند. همچنین ســازمان بنادر نیز مکلف شــده 
مطالعات وســیع برای تحقــق اهداف مــورد نظر را در 

دستورکار قرار دهد.«
 از احداث بندر جدید در شهرستان لنگه که واقعا نیاز مند 
تعجیل هرچه بیشتر در احداث آن است که بگذریم،شرایط 
موجود به گونه ای اســت که اهالی بندرلنگه از وضعیت 
ترددی کامیون های ترانزیتی در این شــهر ســاحلی به 

ستوه آمده اند .
 طبق گفتــه منابع محلی، روزانه حدود ۴۰۰ کشــنده از 
اســکله بندرلنگه جهت تحویل بار و یا خروج در خیابان 

های مرکز شهر تردد می کنند.
اســکله ، اداره بنادر و دریانــوردی و گمرک بندرلنگه در 
ساحل مرکز شــهر قرار گرفته است و تردد کشنده های 

ترانزیتی به داخل شهر امری اجتناب ناپذیر است.
به جز این مورد روزانه صدها کامیون و کشــنده، از محور 
عســلویه  به دلیل نبود جاده ی کمربندی از میانه شــهر 
بندرلنگه تــردد می کنند و همین امــر باعث بی نظمی 
شــهری،ازدحام و ترافیک در مرکز تجاری شــهرو تردد 
شــهروندان شده اســت و بارها انتقاد مردم را از وضعیت 

ایجاد شده، در پی داشته است .
بندر لنگه در حوزه شــهری واقعا با مشــکلات مختلفی 
روبروست که جا داشت نماینده عالی دولت در این نشست 
برای حل آنها طرحی ارایه می داد، زیرا  بسیاری از مردم  
در زمینه خدمات شهری از شــهرداری راضی نیستند. با 
این حال ســازمان بنادر و دریانوردی تشکیلات قدرتمند 
تر و ثروتمند ی اســت و منتقدان معتقدند این ســازمان 
بایســتی در زمینه حل معضل تردد کشنده های ترانزیتی 

چاره اندیشی کند.
به گفته افراد مطلع راهکار جابجایی این سازمان و بندرگاه 
آن  به حاشیه ای مناســب، موضوعی طولانی مدست و 
شاید بیش از  یک دهه به طول بکشد، از این رو سازمان  
بنادر بهتر اســت در کوتاه مدت راهکار جای گزینی پیدا 
کند و بــرای جلوگیری از مزاحمــت و خطرات احتمالی 
تردد کشــنده ها در مرکز شهر که تا به حال بانی حوداث 
مختلفی بوده اند، یک مســیر جداگانه  مناسب طراحی و 

اجرا نمایند .
راهکار زودهنگام دیگر هم ایجاد یک مســیر جداگانه و 

ویژه با ساخت پل تقاطع غیر همسطح است.
به گفته فعالان اجتماعی ســازمان بنادر و دریانوردی به 
لحــاظ درآمدی توانایی اجرای چنین طرح هایی را دارد و 
بایســتی در جهت برقراری نظم این شهر ساحلی هر چه 
سریعتر مسسولان شهرستانی و مدیریت شهری دست به 

دست هم داده در جهت آسودی خیال مردم اقدام نماید.
جانمایی اولیه بندر جدید لنگــه در فاصله ۳۵ کیلومتری 
غرب بندرگاه فعلی لنگه و در زمینی به وسعت ۷۰۰ هکتار 

درنظر گرفته شده است.
 

ندای هرمزگان - گروه سلامت 
مدیر شبکه بهداشت و درمان سیریک از برگزاری کلاس 
آموزشــی و انجام غربالگری ایدز ویژه پیرایشــگران خبر 
داد و گفت: متاســفانه آگاهی جامعه نسبت به بیماری اچ 
آی وی / ایدز در حد مطلوبی نمی باشــد و نکته مهم در 
این بیماری بحث تبعیض و پیش داوری هایی اســت که 
افراد جامعه نســبت به این بیمــاری دارند که باعث می 
 شود افراد مشــکوک به این بیماری برای درمان مراجعه 

نکنند.
به گزارش نــدای هرمزگان، دکتر مجتبــی مهتر پور با 
بیان اینکه خوشــبختانه درمان های خوبی برای بیماری 
اچ آی وی / ایــدز وجود دارد، افزود: کارشناســان حوزه 
ســلامت،فرهنگیان و رسانه ها نقش بســیار مهمی در 
زمینه اطلاع رســانی از این بیماری و همچنین برداشتن 
 پیــش داوری هــا و قضاوت هــا از جامعــه را بر عهده 

دارند. 
دکتر مهترپور خاطرنشــان کرد: به مناسبت هفته اطلاع 
رسانی بیماری ایدز مسابقه ای ویژه دانش آموزان مقاطع 
اول و دوم متوسطه و فرهنگیان شهرستان در حال انجام 
می باشــد.  برگزاری کلاس آموزشی و انجام غربالگری 
HIV توســط علی چهرزاد )کارشناس بهداشت محیط( 
و محمد ســلطانی )کارشناس بیماریهای( شبکه بهداشت 

سیریک صورت گرفت.

"......کاظم  گلخنی   هرمزگان
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بندرلنگه نیاز به اقدامات فوری و 
اثر بخش دارد

عدم اهدای زمین رایگان طرح 
جوانی جمعیت در بشاگرد 
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   یادداشت

    

به مناسبت هفته اطلاع رسانی بیماری ایدز در سیریک 
صورت گرفت؛

برگزاری کارگاه آموزشی و انجام غربالگری 
HIV-AIDS ویژه پیرایشگران سیریک

   سلامت  
    

ندای هرمزگان - گروه خبر 
استاندارهرمزگان در جلسه شــورای برنامه ریزی و توسعه 
اســتان با تاکید بر اجــرای طرح نهضت ملی مســکن در 
روســتاهای اســتان گفت: محدوده جدید به ۲۵۸ روستای 
استان الحاق شد تا روند واگذاری زمین به متقاضیان ساخت 

مسکن در این روستاها تسهیل شود. 
به گزارش ندای هرمزگان، مهدی دوستی سیزدهمین جلسه 
شــورای برنامه ریزی و توسعه اســتان که با حضور محمد 
آشــوری تازیانی نماینده مردم هرمزگان در مجلس شورای 
اسلامی و سایر اعضا برگزار شد افزود: در این جلسه مصوب 
شــد تا ۵۰۷٦ هکتار زمین به محدوده هــاي طرح هادي 
این روســتا ها الحاق شود تا بتوانیم زمین لازم را در اختیار 

متقاضیان طرح نهضت ملي مسکن قرار دهیم.
اســتاندارهرمزگان با اشــاره به اینکه طرح کلی مورد نظر 
برای توســعه جزیره هرمز و نخل ناخــدا نیاز به بازنگری و 
اصلاح دارد گفت: طرحی که در این جلسه ارائه شد با آنچه 
مورد انتظار اســت تفاوت دارد، باید در این طرح ها بتوان با 
ظرافت خاصی بهترین زیرساخت ها و امکانات را برای جذب 

گردشگر فراهم آورد.
وی افزود: از این رو نیاز اســت طرح مــورد بازنگری قرار 
گرفته و در جلســه آتی شورای برنامه ریزی مجدد با حضور 
مشــاورین طرح ارائه شود. در این جلسه کلیات طرح توسعه 

بندر شهید حقانی مصوب گردید.

وي همچنین به مسئله ســاماندهی صنوف مزاحم در شهر 
بندرعباس اشــاره کرد و گفت: وجود این صنوف مزاحم در 
شــهر به ویژه در خیابان هایی که بار ترافیکی زیادی دارند 
سبب تشدید وضعیت ترافیکی شده و آلودگی هایی نیز برای 

شهر به وجود می آورند.
وی تصریح کرد: در این طرح این صنوف ســاماندهی شده 
و با هدایت آنها به محلی مناســب بــا طراحی جامع زمینه 
فعالیــت این صنوف در محدوده خارج از شــهر بندرعباس 

فراهم و مصوب گردید.
نماینده عالی دولت در استان هرمزگان همچنین با اشاره به 
بازنگری در طرح ارائه شــده در خصوص جمعیت ساکن در 
مناطق سکونتگاه های غیر رسمی داخل محدوده شهر گفت: 
این طرح چون جامعیت کافی نداشته و تنها چند لکه محدود 
را در نظــر گرفته باید مورد بررســی قــرار گرفته و مطابق 
آیین نامه های موجود محدوده های بیشتری به طرح اضافه 

و برای اصلاح این مناطق اقدام کرد.
دوســتی همچنین با تصویب الحاق زمین به محدوده چند 
شهر گفت: در راســتای اجرای سیاست های دولت سیزدهم 
در اجرای طرح نهضت ملی مسکن و طرح جوانی جمعیت، 
زمین به میزان کافی در اســتان آماده شده و مسئله ای در 

این زمینه وجود ندارد.
دوســتي همچنین از توجه ویژه به اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن در قالب طرح های هادی در روســتاها اشاره کرد 
و گفت: با الحاق محدوده به حدود ۲۵۸ روســتای اســتان 
زمینه ســاخت منزل در این روســتاها فراهم شده و فرآیند 
 واگــذاری زمین به متقاضیان روســتایی به ســرعت انجام 

می شود. 
در این جلســه چندین دستور کار از جمله بررسی و تصویب 
ضرورت توســعه زیرســاخت های مســافری و گردشگری 
دریایی در استان هرمزگان با محوریت و اولویت توسعه بنادر 
شهید حقانی، هرمز و نخل ناخدا، بررسی و تصویب جمعیت 
ســاکن در مناطق سکونتگاه های غیر رسمی داخل محدوده 
شــهر، بررســی و تصویب تعیین کاربری صنوف مزاحم در 
بندرعباس، کارخانه جدید تولید شــوینده ها، شهرک صنفی 
جاســک و شــیوه تقســیم بیش از هزار و دویست و هفتاد 
میلیارد تومان تســهیلات و گزارش عملکرد دســتگاه های 
اجرایــی و همچنین الحاق زمین به محدوده چند شــهر و 

روستا مورد بررسی قرار گرفت.

در راستای طرح نهضت ملی مسکن محقق شد؛

الحاق محدوده جدید به 2۵٨ روستای هرمزگان

فکری برای معاش معلمان خرید 
خدمات کنید 

ندای هرمزگان - گروه سلامت 
مدیــر درمان تامین اجتماعــی هرمزگان با 
بیــان اینکه ۲ هــزار و ۲۱۰ میلیارد ریال از 
ابتدای سال جاری تا کنون در بخش درمان 
غیر مستقیم پرداخت شده، گفت: یک هزار و 
۳۰۰ میلیارد ریال به دانشــگاه علوم پزشکی 
این استان پرداخت شــد و این پرداخت ها، 

براساس اسناد دریافتی ادامه خواهد داشت.
به گزارش ندای هرمزگان، دکتر غلامعباس 
مومنی افزود: همچنین ۷۳۰ میلیارد ریال به 
بخش خصوصــی و ۹۴ میلیارد ریال هم به 

نیروهای مسلح پرداخت شده است.
وی ادامه داد: پنج هزار و ۲۳۰ میلیارد ریال 
در سال گذشته در بخش درمان غیر مستقیم 
به دانشگاه علوم پزشکی، بخش خصوصی، 
نیروهای مســلح و ســایر مراکــز درمانی 

پرداخت و با آن مراکز تسویه شد.
مدیــر درمان تامیــن اجتماعــی هرمزگان 
همچنین در ســخنان خود به بخش درمان 
مســتقیم پرداخت و اضافه کرد: این سازمان 
دارای ۹ مرکــز درمانــی ملکی در اســتان 
بوده که ســه مرکز در بندرعباس قرار دارد 
و بیمارســتان خلیج فارس تنها بیمارســتان 
تخصصی ملکی اســتان است که باید همه 

جمعیت بیمه شده را پوشش دهد.
مومنی خاطر نشــان کرد: این بیمارســتان 
دارای ۹۳ پزشک عمومی و متخصص بوده 
و در هر شــیفت چهار پزشــک در اورژانس 

فعالیت می کنند.

وی اضافه کــرد: بیمارســتان خلیج فارس 
مجــوز ۳۰۰ تختخــواب را دارد و یکــی از 
اجتماعی هم  تأمین  سیاست های ســازمان 
ترمیم و بازســازی بخش هاست تا هم آن ها 
را به روز کرده و هم ایرادهای ســاختمانی و 

فنی برطرف شود.
مدیر درمان تامین اجتماعی هرمزگان گفت:  
همین منجر شــده ۷۵ تخت از ۲۷۳ تخت 
فعــال از چرخــه خدمت خارج شــده تعداد 
تخت های فعال درحال حاضر به ۱۹۳ تخت 

فعال برسد.
مومنی ابراز کرد:  هفته گذشــته آمار بستری 
این بیمارستان به ۲۰۳ تا ۲۰۴ نفر رسید که 
بیش از تخت های فعال بود و این به معنای 
استفاده از تخت اورژانس برای بستری درپی 
کمبود تخت بیمارستانی در هرمزگان است.

وی بــا بیان اینکه در چند ســال گذشــته 
بیمارســتان خلیج فــارس بار بیمارســتان 
شــریعتی را هم باید بر دوش داشت، گفت:  
آمار زایمان این بیمارستان در هفت ماهه اول 
۱۴۰۲ حدود ۲ هزار و ۱۰۰ نفر بود که ۷٦۵ 

نفر سزارین نوع دوم شدند.

معاون درمــان تامین اجتماعــی هرمزگان 
تاکید بر اینکه درحــال ترویج زایمان بدون 
درد و طبیعی هستیم،  گفت: بخش زایشگاه 
بایــد به صورت ویژه مورد توجه قرار گیرد و 
به همین دلیــل اقدام هایی برای آن در نظر 
گرفته شده است و احتمالًا بزودی تغییرهایی 

در آن انجام می شود.
مومنــی ابراز کــرد:  آمار بیمارســتان خلیج 
فارس در زمینه ســزارین بــا توجه به اینکه 
برای مرتبه های دوم و سوم است از میانگین 
جهانی کمتر است که جای خوشحالی دارد و 

هرچه زایمان طبیعی باشد بهتر است.
زایمان طبیعی مشــکل ها  ادامــه داد:   وی 
و عــوارض جراحی را برای مادر نداشــته و 
ســریع تر می تواند به فرزند خود رســیدگی 
کند و چالش های این حوزه بیشتر به دیدگاه 
خانواده ها باز می گردد که دوست دارند تولد 

فرزندشان لاکچری بوده و مادر درد نکشد.
معاون درمان تامین اجتماعی هرمزگان خاطر 
نشان کرد: از ســویی هم ترس و واهمه ای 
که از درد آن وجود دارد اما عوارض سزارین 
بســیار بیشتر از زایمان طبیعی بوده و تمایل 

جهانیان به زایمان طبیعی است.
مومنی یاداور شد: ترس و واهمه ای از زایمان 
به خصوص بــرای زایمان اولی ها همیشــه 
وجود دارد و برای همین هم تیم زایشگاه با 
بیمار همراهی کرده، فواید و عوارض زایمان 

طبیعی برای مادر و خانواده بیان می شود.
وی خاطر نشان کرد: پیشرفت خوبی در این 

زمینه رخ داده و مدتی قبل هم دانشگاه علوم 
پزشکی در نامه ای به بیمارستان خلیج فارس 
اعلام کرد میزان رضایت مادرانی که زایمان 
طبیعی در این بیمارستان داشته اند ۹۲ درصد 

است.
معاون درمــان تامین اجتماعــی هرمزگان 
اظهار کرد: زایمان های بدون درد ۱۷ درصد 
در سال جاری نسبت به سال گذشته افزایش 

داشته است.
وی افزود: همزمان پنج طرح عمرانی درمانی 
در استان درحال پیگیری است که درمانگاه 
پنج هــزار و ۳۰۰ متری بیمارســتان خلیج 
فارس مهمترین آن هاســت، مدیریت درمان 
درحال پیگیری دریافت پروانه از شــهرداری 
بندرعباس بوده و امید اســت بتوان در سال 

جاری کلنگ احداث آن را به زمین زد.
مدیــر درمان تامیــن اجتماعــی هرمزگان 
افــزود:  همچنیــن مجوزهــای لازم برای 
احداث درمانگاه حاجی آباد از دانشگاه علوم 
پزشــکی هرمزگان اخذ شده است،  مقدمات 
احداث درمانگاه خمیر هم درحال انجام بوده 
و مجوز درمانگاه دیگری در شــهر پارسیان 

اخذ شده است.
مومنــی گفت:  کارهای اولیــه برای احداث 
درمانگاهی در شهرســتان بســتک درحال 
انجام بوده و امید اســت بتوان این طرح ها 
را که از نظر اعتباری مشکلی ندارند تا چهار 
 ســال آینده آمــاده خدمات دهــی به مردم 

کرد.

تامین اجتماعی هرمزگان ۱۳۰۰ میلیارد ریال به دانشگاه علوم پزشکی 
پرداخت کرد
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فرهنگ

زاکانــی گفت:»به زودی بــا ترافیــک و آلودگی هوا 
خداحافظی می کنیم...«

عارضــم به حضورتان که ما با همه کم عقلی و نفهمی 
مــان به تدریج داریم از فرمایشــات جناب زاکانی یک 

چیزهایی درک می کنیم...
اگر شــما در طرح ها و برنامه های پیشین ایشان مانند 
» تهران را به الگوی جهان اسلام تبدیل خواهم کرد« 
و یا طرح » راه حل همه مشــکلات در جیب من است« 
و هم چنین » برای هر مشــکلی راهکاری دارم« دقت 
بفرمایید شــاید بهتر و بیشــتر به عمــق آن خوابی که 
ایشان برای سعادت و خوشبختی ابدی ما در نظر گرفته 

اند، واقف شوید...
ایشان برای فهم و درک بیشتر ما از بیانات گهربارشان، 
حتی موضوع »بهشــت زهرا گردانی« دانش آموزان را 
نیز پیش کشــیدند که شــاید به شکل و شــمایلی و با 
نوعــی کنایه خاص خود، ما ناقــص العقلان را متوجه 
هدف و منظور خودشــان کنند کــه بدبختانه ما عقل و 
شــعور درست و حسابی نداشــتیم و مغز معلول ما قادر 
بــه تجزیه و تحلیل افاضات خردمندانه ایشــان نبود...
پر واضح است که تفصیری هم متوجه ایشان نیست...

باور بفرمایید این اواخر دیگر ایشــان مجبور شــدند به 
سیم آخر بزنند، و اجباراً و به شکلی نمادین به ما بگویند 
» بــه زودی با ترافیک و آلودگی هــوا خداحافظی می 
کنیم«....بلکه با این شــگرد و با کمــک  این ترفند به 
ما حالی کنند که منظور ایشــان در اصل این است که 
با رفتن ما به آن دنیاســت که از ترافیک و آلودگی هوا 
خداحافظی کنیم و نه اینکه ترافیک و الودگی هوا از ما 

خداحافظی کند...
زیرا ایشان با آن همه فرهیختگی ذاتی و ژنتیکی شان، 
حتمــاً این را به خوبی می داننــد که ترافیک و آلودگی 
هوا چشــم نخورد یک زندگی ابــدی و جاودانه دارد و 
پیوسته ماندنی اســت و این مائیم که رفتنی هستیم و 

باید مرثیه الوداع را بخوانیم...

» فضول محله «

مجموعه داستان »خشم زن سرخپوست« نوشته مرجان 
ظریفی توسط انتشــارات هیلا منتشر و راهی بازار نشر 

شد.
به گزارش خبرنگار مهر، مجموعه  داســتان »خشم زن 
سرخپوســت« نوشــته مرجان ظریفی به  تازگی توسط 

انتشارات هیلا منتشر و راهی بازار نشر شده است.
مرجان ظرفی نویســنده این کتاب، متولد ۱۳۵۰ سابقه 
مربی گری در کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 
را در کارنامه دارد. به همین دلیل تجربه نویسندگی برای 
گروه های ســنی کودک، نوجوان و بزرگسال را دارد. از 
این داســتان نویس پیش تر مجموعه داســتان »آتا یعنی 

پدر« در سال ۱۳۹۹ توسط نشر قو منتشر شده است.
»خشــم زن سرخپوست« به عنوان کتاب جدید ظریفی، 
مجموعه داســتانی اجتماعی است و ۸ داستان را شامل 
می شود که به این ترتیب اند: »این  یک صدای ضبط شده 
است«، »مرگ دســته جمعی مرجان ها«، »صدایم کن: 
پریــزاد«، »پیش از ســبز، پیش از آبی«، »خشــم زن 
سرخپوست«، »شــیر گورخر صورتی رنگ است«، »به 

خاطر اکُسی توسین« و »یک جعبه شکلات شیرین«.
در قسمتی از داستان »صدایم کن: پریزاد« می خوانیم: 
پنجره را باز می کنم. روی یکی از نیمکت های محوطه 
مجتمع، خانم همســایه طبقه اول نشســته. ماســک 
ســفیدی زده و شــال گردن دو رنگی می بافــد. حتما 
وقتــی بفهمد بیماری کرونایی در طبقه بالای ســرش 
راه مــی رود، کامواهای رنگارنگــش را بغل می زند و از 
پله هــا بالا می آید. شــاید تلفنش را بــردارد و با مدیر 
ســاختمان هم پچ پچی کند. مهم نیست. خودم می دانم 

باید قرنطینه شوم.
به خانم همســایه نگاه می کنم تا ببینم او را توی عالم 
ذر دیده  ام یا نه. نخ کاموا را دور انگشــت اشــاره اش 
تــاب می دهد. حتما یکی از زیــر می بافد و یکی از رو. 
به روبه رویش خیره می شود. از حفظ می بافد. لب هایش 
تکان می خورند. شــاید آواز قدیمی خاطره انگیزی را با 

خودش زمزمه می کند.
فکر می کنم زندگی چقدر شبیه بافتن شال گردن است. 
یکــی از زیر، یکی از رو. به همین ســادگی. اما بعضی 
وقت ها پیچیده می شود. می شود زیر و روی پیچ در پیچ. 
یا دو تــا از زیر یکی از رو. یا رج های کج و راســت با 
سوراخ های گشاد. زن یکهو دو میل بافتنی را توی قلب 

کلاف کاموا فرو می کند و بلند می شود.
ایــن  کتاب با ۱۱۱ صفحه، شــمارگان ۲۲۰ نســخه و 

قیمت ۷۰ هزار تومان منتشر شده است.

در دورانــی که ملوک هرمز بر نواحی ســاحلی هرمزگان 
فعلی و نواحی ساحلی آن سوی خلیج فارس حکمرانی می 
کردند به قلمروهای دور از دریای خود بیرونات می گفتند 
ضمن اینکه دو شهر در قلمرو ملوک بسیار اهمیت داشت 
اول بندر مسقط در عمان امروزی تا جاییکه فرزندان ارشد 
ملوک که ولی عهد می شــدند به عنوان حاکم در مسقط 
مســتقر شده و دوم قلعه تزرج که بسیار در زمینه برقراری 
امنیت اهمیت داشت  و مهمترین و مقتدرترین ها را برای 

حکومت به این قلعه اعزام می کردند. 
این قلعه به همراه قلعه تارم چنان اهمیتی در تجارت پس 
کرانه داشــت که همه ی قدرت های محلی به آن چشم 

طمع داشتند .
مستوفی درشــرح بیرونات )شامل قلاع  و سرزمین های 
تابع ملوک هرمز که عمدتا در شــرق و شــمال اســتان 
هرمزگان امروزی قرار داشتند( مینویسد: در سواحل ایران 
امتــداد قلمرو هورمــوز به آبادی تــزرگ در ۷۰ )احتمالا 
۱۷۰۰( کیلومتری دریا میرسید که توقفگاه کاروانهایی بود 
که از هورموز به سمت شیراز یا کرمان در حرکت بودند. در 
منازعه قدرت بین دوبرادر یعنی تورانشاه و امیر سیف الدین 
بر سر پادشاهی هرموز همراهان امیر سیف الدین مصلحت 
رادر ایــن دیدند کــه او ســلطنت برادر را به رســمیت 
بشناســد و خود در قلعه تــزرگ یکی از قلاع نواحی پس 
کرانه ای در مســیر هورموز به شــیراز که نسبت به قلاع 
دیگر از آب وهوای بهتری برخوردار بود ســاکن شــود و 
پادشــاه ســیف الدین در قلعه تزرگ خرید  و دم در کشید 
و تقبل فرمود که نســبت به برادر اکبر انواع دوســتداری 

وخدمتگذاری به جای آورد. 
دکتر محمد باقر وثوقی درتاریخ ملوک هورموز مینویســد: 
درمســیر  هرمــوز به طرف فارس ناحیــه ای به نام تارم 
وآبادی شمالی اش تزرگ را میتوان مناطق مرزی هرموز 

به شمار آورد. 
این جاده باستانی دراین منطقه به سه بخش تقسیم میشد 
که اولی به ســمت شــمال غربی تا داراب وسپس شیراز 
امتداد می یافت ودیگری به سمت شرق تا سیرجان وسپس 

کرمان وسومی از سمت بینوج به سمت لار میرفت. 
به این ترتیــب تارم وتزرج محل تلاقی کاروانهای ســه 
مسیر مهم تجاری به شمار میرفت. استخری، ابن حوقل، 
یاقوت حموی، مستوفی قزوینی وابن بلخی منزل گاههای 
مسیر هرموز به فارس را برشمرده وتارم به عنوان ایستگاه 
اصلی آن نامگذاری کرده اند. اســکندر مقدونی در لشکر 
کســی خود به شــرق از تارم عبور کرده است. در سمت 
شمالی تارم ودرجادهای که به سوی سیرجان میرفت قلعه 
ای محکم بر فراز کوه دیده میشود که بر دامن آن آبادی 
تزرگ به چشم میخورد که به عنوان یکی از ایستگاههای 
مهم در این مســیر به شــمار میرفته است. این دومنطقه 
در مرز حکومتهای مختلف کرمان وشــبانکاره وفارس و. 
بعدهــا در قرن نهم ودهم درمرز بین لارســتان و هرموز 

قرارداشته اند. 
تارم و تزرگ تا قرن ششم جزء نواحی فارس ودرقلمرو آن 
قرار داشت، امادر دوره حکومت امیر قطب الدین شبانکاره 
ای در اواخر قرن ششم درمحدوده قلمرو شبانکاره گان قرار 
گرفتندودر قرن هفتم نیز در فهرست آبادی های شبانکاره 
ذکر شــده اند. با افول قدرت شبانکاره ها در قرن هشتم 
هجــری ودر اوج قدرت گیری هرمــوز به محدوده قلمرو 
هرموز پیوســتند، تاریخ قطعی این رویداد بر ما مشخص 
نیســت اما به احتمال بسیارالحاق این این مناطق در دوره 
حکومت امیر قطب الدین تهمتن حوالی سال ۷۴۷ هجری 
تحقق یافته اســت. قلعه بزرگ وبا هیبت تزرگ به عنوان 
یکی از هفت قلاع بیرونی هرمــوز درمنابع تاریخی قرن 
نهم آمده است. عبدالرزاق سمرقندی درمسیربازگشت خود 
از هرموزبه سیرجان دراین قلعه توقف نموده است. حمداله 
مستوفی فاصله تارم تا مرز لارستان را چهار فرسنگ ذکر 
کرده است. توسعه قدرت امرای لارستان از قرن هشتم به 

سمت سواحل ونواحی تارم مورد تایید منابع است.
درســال ۸۱۴ ه /۱۴۱۱ م حاکــم قلعه تــارم قطب الدین 
تارمی با حمایت گرگین امیر لار علیه حاکمیت تیموریان 
دست به شــورش زد.نیروهای مشترک تیموری وترکمنی 
طــی تهاجمی بزرگ ضمن ســرکوبی قطب الدین تارمی 
شــهر وقلعه آن را ویران ســاختند. طبقه اشراف تارم در 
همیــن دوره در دربار ملوک هرموز از موقعیت مناســبی 
برخوردار شــدند. خواجه فخرالدیــن تارمی وزیر قدرتمند 
امیر ســیف الدین پادشــاه قدرتمند در سال ۸۳۹ ه/۱۴۳۵ 

میلادی  است. 
ایــن منطقه در قــرن نهم ودهم چندین بــار بین ملوک  
هرموز و لار دســت به دست شــد. درسال ۹۲۱ ه/۱۵۱۵ 
میلادی گامســده دلومز فرســتاده آلبوکرک به دربار شاه 
اسماییل از مســیر تارم عبور میکند ودرباره آن مینویسد: 
ایــن هیئت به محل بزرگ دیگری رســیدکه خان آن به 
میرجلال الدین شهرت داشت میرجلال الدین به فرناندو و 
همراهان ارج واحترام فراوان گذاشت وضمن اینکه به آنان 
غذا ومکان داد، آذوقه دو روز راهشــان را هم تامین کرد 
میر جلال الدین مردی مهربان وشــصت ســاله بودکه دو 
پسر کامل داشــت. این محل تارم خوانده میشود وحصار 
وخندقی آنــرا در بر می گرفت. درون این حصار ســیصد 
وبیرون آن دویســت نفر ساکن بودند خانه های این محل 
با خشت خام ودیوار گلی وبامهای صاف ساخته شده بود.

آب مورد نیاز این محل از جاهای دوردســت با لوله های 
سفالین تامین می گردید. طارم جایی بود بسیار زیبا ودلپذیر 
که در آن نان ومیوه به وفور یافت می شــد از این گذشته 
باغستان، تاکستان ونخلســتان زیاد هم داشت. در اینجا 
آســیابها در زیرزمین قرار داشــتند، زیرا آبی که با آبشار 
بتواند آن را به حرکت در آوردوجود داشــت. در سال ۹۵۰ 
ه/۱۵۴۳ میلادی قوای صفوی برای تصرف این بخشــها 
به لشکر کشی گسترده ای دست زدند ملک جمال حاکم 
تارم دراین نبرد شکســت خورده وبه کوههای اطراف پناه 
میبرد. بدین ســان این مناطق تحت حاکمیت والی فارس 

حکومت صفوی قرار گرفت.

tکتابدار نمونه
هر فردی که با کتاب و کتابخانه حشر و نشری 
دارد؛ باید ســه خصیصه ی کتاب دانی و کتاب 
دوســتی و کتاب خوانی را سرلوحه ی زندگی 
خود قرار دهد. قاعده ی بازی آگاهانه و عاشقانه 
در این عرصه آن است که کتابدار در مرحله ی 
نخســت با مطالعه ی کتــاب بر دانش خویش 

بیافزایــد. و از این کار لــذت ببرد. در مرتبه ی 
دوم با افزایش دانش بــه کتاب به عنوان یک 
عنصر دانش افزا عشــق بورزد و آن را بستاید. 
در مرحله ی نهایی به حســب انتخاب موضوع 
پژوهش، نسبت به خواندن کتاب هایی که او را 

به مقصد نزدیک می کنند؛ همت گمارد.
حاصل گذر از این ســه مرحلــه را می توان در 

رفتار و گفتار کتابداران به وضوح مشاهده نمود. 
به گونه ای که هر فردی که با آنها همنشــین 
شود؛ متوجه وجود این عناصر شده و به خواندن 

کتاب ترغیب می شود.
اما اگر کسی کتابداری را به عنوان شغل انتخاب 
کرده است؛ دسترسی به مراحل سه گانه برایش 

امکان پذیر نیســت. و آسیب هایی شغلی مانع 
از رســیدن به مقصود می شود. شخصیت های 
بزرگی چون احمد منزوی، ایرج افشــار، پوری 
سلطانی، کامران فانی و کامیار عابدی بیش از 
آن که یک کتابدار باشــند یک کتاب شناس به 

تمام معنا بودند.

  تاریخ نگار
    

تارم و تزرج  در مواجه با قدرت های تارم و تزرج  در مواجه با قدرت های 
محلی محلی 

کنایه زاکانی

شماره 4303
دو شنبه 

20 آذر   1402

طنزِ روز
 

 نقد و نگاه

?.................................... دکترعباس فضلی

استاد دانشگاه

3

?.......نوشته ی: راشدانصاری

?گردآوری: کاظم گلخنی 

توسط انتشارات هیلا عرضه شد؛

 »خشم زن سرخپوست«
در کتابفروشی ها 

   کتاب 

نکته های نیکو

ایــران و فیلیپین در  کتابخانه هــای ملی 
راســتای گســترش روابــط فرهنگــی و 
بین المللــی تفاهم نامــه همــکاری امضا 

کردند.
به گــزارش خبرگزاری مهــر، تفاهم نامه 
همــکاری در راســتای توســعه روابــط 
دوجانبه و فرهنگی و گســترش و تعمیق 
همکاری هــا در زمینه هــای کتابخانه ای، 
اســنادی، علمی و آموزشــی، در مراسمی 
که به صــورت ارتباط مســتقیم و مجازی 
بــا کتابخانه ملی فیلیپین برگزار شــد، به 
امضای علیرضا مختارپور رئیس ســازمان 
اسناد و کتابخانه ملی ایران و سزار گیلبرت 
 کیو.آدریانو، رئیــس کتابخانه ملی فیلیپین

رسید.
ابوالقاســمی  عبدالمجید  مراســم  این  در 
ایران  رایزن فرهنگی جمهوری اســلامی 
در فیلیپین با بیان این که اولین تفاهم نامه 
کتابخانه های ملی دو کشور در سال ۱۳۷۷ 
منجر به راه انــدازی اتاق ایران در فیلیپین 

شد و تفاهم نامه بعدی به دلیل شیوع کرونا 
به تعویق افتاد، ابراز امیدوار کرد با اجرای 
این تفاهم همکاری هــای مفید و مؤثری 
در حوزه تبادلات کارشناسان، نسخ خطی، 
و برنامه های فرهنگــی و برنامه های اتاق 

ایران شکل بگیرد.
کتابخانه  رئیس  کیو.آدریانو،  گیلبرت  سزار 
ملی فیلیپین نیز با ضمن ابراز خرســندی 
از انعقاد این تفاهم نامه، آن را در راســتای 
گســترش روابط فرهنگی و توسعه روابط 
دو جانبه و همکاری های ســازنده و مهم 

بین کتابخانه های ملی دو کشور دانست.
علیرضا مختارپور رئیس ســازمان اســناد 
و کتابخانــه ملی ایران نیز بــا بیان اینکه 
پیوند  بین جوامع مختلف،  پیوندها  بهترین 
از جملــه کتابخانه های  و  مراکز فرهنگی 
ملــی اســت، گفــت: اگــر موضوعــات 
فرهنگــی و مطالعاتی در جوامع بشــری 
اهمیت داشــت، امروز شاهد جنایات رژیم 
صهیونیستی و کشته شدن زنان و کودکان 

بی دفاع، و از بین رفتن کتابخانه های غنی 
نبودیم. فلسطین 

را  جهان  ملــی  کتابخانه های  مختارپــور 
میــراث فرهنگی متعلق به تمام بشــریت 
در تمام دوران ها دانســت و گفت: ارتباط 
بیــن کتابخانه هــای ملــی کشــورهای 
مختلف می تواند منجر به اشــتراک گذاری 
پژوهشــگران و  بین  این میراث فرهنگی 

محققان جهان شود.
وی در پایــان با اذعان بــه اینکه قدمت 
فعالیت هــای کتابخانــه ملــی جمهوری 
اسلامی ایران در شکل جدید سازمان یافته 
آن، نزدیک به یک قرن است، آن را محل 

انباشت منابع، تجربیات، آموزش، پژوهش، 
دیجیتال سازی و منابع کتابخانه ای دانست 
و آمادگی سازمان را برای به اشتراک گذاری 
این تجربیــات با کتابخانه و آرشــیو ملی 
فیلیپین اعلام و نســبت به عملیاتی شدن 
ایــن تفاهم نامه در کوتاه ترین زمان، تاکید 

کرد.
به اشــتراک گــذاردن اطلاعات و تجارب 
و مبادله اســتاد و کارشــناس، مبادله مواد 
کتابخانه ای، برگــزاری دوره ها، کارگاه ها، 
نمایشــگاه ها، هم اندیشی ها و فراهمایی ها 

ازجمله بندهای این تفاهم نامه است.
دی.کارونگی،  دولــورس  این مراســم  در 
رئیس بخش مرجع کتابخانه ملی فیلیپین، 
ملی،  کتابخانه  معــاون  مؤمنــی  عصمت 
ملی،  اســناد  معاون  موســوی  سیدهادی 
محمد عباســی معاون توســعه و مدیریت 
منابــع، میتــرا حاجیان سرپرســت حوزه 
ریاســت، روابط عمومی و امــور بین الملل 

حضور داشتند.

در راستای گسترش روابط فرهنگی؛

کتابخانه های ملی ایران و فیلیپین تفاهم نامه همکاری امضا کردند

سازمان منطقه آزاد قشم در نظر دارد پروژه بهسازي و تعریض محور مواصلاتي فرودگاه تا روستاي گوران به طول ٢٧ كيلومتر را از طریق مناقصه عمومی دو مرحله اي 

با شرایط مشروحه ذیل واگذار نماید.
موضوع مناقصه : بهسازي و تعریض محور مواصلاتي فرودگاه تا روستاي گوران به طول ٢٧ كيلومتر با شرح خدمات مندرج در اسناد مناقصه ، شامل تامین مصالح ، ماشین 

آلات و حمل و نقل و دستمزد نیروی انسانی به شرح ذیل:
اجرای عمليات خاكی، ابنيه فنی، آسفالت، تجهيزات و علائم ایمنی

محل انجام شرح خدمات : استان هرمزگان، جزیره قشم

مدت زمان اجرای كار: دوازده ماه شمسي مي باشد.

برآورد اوليه : به عدد ) ٢.840.٧99.٢09.٧69 ریال ( به حروف )دو هزار و هشتصد و چهل ميليارد و هفتصد و نود و نه ميليون و دویست و نه هزار و هفتصد و شصت 

و نه ریال( )با ضرایب بالاسری و منطقه ای(

صلاحيت مورد نياز اجرای كار : حداقل رتبه صلاحیت مورد قبول پیمانکاری در رشته راه و ترابری برابر ۳ )سه( خواهد بود. در صورت عدم ارائه رتبه مدنظر در رسته مذکور، امتیاز 

فنی به صورت کامل صفر لحاظ خواهد گردید.
مبلغ و نوع تضمين شــركت در مناقصه : ضمانت نامه بانکي بنام ســازمان منطقه آزاد قشم با شناسه ملي ۱۴۰۰۲۸6۱6۹۸ و کد اقتصادي ۴۱۱۴۴۳۳۳۵۴۸۴ یا واریز به حساب 

جاري ۴۱۰۱۰۰6۲۳۸۱6۵6۰6 نزد بانک مرکزی با شــماره شباي IR۴۲۰۱۰۰۰۰۴۱۰۱۰۰6۲۳۸۱6۵6۰6 و شناسه واریز ) ۳۹۳۰۰6۲6۲۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱۳( به میزان 
66.000.000.000 )شصت و شش ميليارد ریال ( تهیه و منضم به اسناد مناقصه )در پاکت الف( ارائه گردد، مدت اعتبار ضمانتنامه فوق از تاریخ آخرین روز تحویل پیشنهادها 

)140٢/10/1٢( به مدت ســه ماه و براي ســه ماه دیگر نیز قابل تمدید مي باشد، علاوه بر آن ضمانتنامه هاي بانکي باید طبق فرم هاي مورد قبول تنظیم شود،) ضمانتانه بانکي 

از بانک هاي خصوصي و دولتي مورد تایید بوده و ضمانتنامه هاي مربوط به موسسات مالي و اعتباري مورد تایید نمي باشد.( 
مهلت دریافت اســناد مناقصه : متقاضیان مي توانند پس از واریز مبلغ ۲۵.۰۰۰.۰۰۰ ) بیســت و پنج میلیون ( ریال به حساب جاري ۴۱۰۱۰۰6۲۳۸۱6۵6۰6 نزد بانک مرکزی با 

شــماره شباي IR۴۲۰۱۰۰۰۰۴۱۰۱۰۰6۲۳۸۱6۵6۰6 با شناســه واریز ) ۳۹۳۰۰6۲6۲۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱۳ ( به نام سازمان منطقه آزاد تجاری – صنعتی قشم، از تاریخ 
۱۴۰۲/۰۹/۲۱ تا تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۲ جهت دریافت اسناد و مدارک مناقصه مراجعه نمایند .

محل تحویل اســناد مناقصه : ســازمان منطقه آزاد قشم- اسکه بندر بهمن – ســاختمان مدیریت حقوقي و امور قراردادها – دبیرخانه کمیسیون معاملات ۳۵۲۵۲۱۵۰ – ۰۷6 و 

فاکس ۳۵۲۴۱۷۰6 - ۰۷6
مهلت تحویل پاكت های مناقصه : از تاریخ  ۱۴۰۲/۱۰/۰۳ تا تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۲ ) آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت ۱۵:۳۰ تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۲ مي باشد(

زمان و محل تشــكيل كميســيون و بازگشایي پاكت ها : روز چهارشنبه تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۳ رأس ساعت ۱۴:۰۰ در دفتر مدیریت امور حقوقي و قراردادها ، واقع در اسکله بندر 

بهمن قشم می باشد.
 مكان دریافت و تحویل اسناد مناقصه :جزیره قشم- اسکله بندر بهمن – مدیریت امور حقوقي و قراردادها – دبیر خانه کمیسیون معاملات. تلفن۳۵۲۵۲۱۵۰ – ۰۷6 و  فاکس 

۳۵۲۴۱۷۰6-۰۷6 ) کد پستی :  ۷۹۵۱6۱۷۴۴۴ (
پيش پرداخت : قرارداد شامل پیش پرداخت طبق ضوابط می باشد.

سایر توضيحات : 

Pبه پیشنهاداتي که پس از انقضاي مدت مقرر در آگهي واصل شوند ترتیب اثر داده نخواهد شد . 
P سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است . 
P تضمین حسن انجام کار در موضوع این مناقصه لحاظ خواهد شد.
P هزینه هر نوبت انتشار آگهي به عهده برنده مناقصه خواهد بود . 

دبیرخانه کمیسیون معاملات



خبر
  

تیتر های 
کوتاه خبری

اقتصادی شماره 4303
دو شنبه 
20 آذر   1402 4

شناسه آگهی : 1620533

شناسه آگهی : 1620544

اداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی هرمزگاناداره ارتباطات و اطلاع رسانی راه و شهرسازی هرمزگان

اسناد تجدید فراخوان واگذاری یک قطعه زمین با کاربری آموزشی  
 جهت احداث دبیرســتان دخترانه دوره دوم متوســطه در شــهر

 بندرعباس در قالب ماده 100 قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی 
دولت مصوب 1380 و دستور العمل اجرایی ابلاغی 

بــا عنایت به اینکه کلیه مراحل انجام فراخوان ها )اعم از دریافت اســناد، ارائه 
تضمین، ارســال پیشنهاد قیمت، بازگشــایی پاکات و اعلام برنده( در اداره کل 
راه و شهرســازی اســتان هرمزگان به صورت الکترونیکی در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( برگزار می گردد، متقاضیان محترم بایستی جهت ثبت 

 نام در ســامانه مذکور و دریافت نام کاربری و رمز عبور و اخذ توکن به ســایت
www.setadiran.ir  مراجعه فرمایند.

مهلت دریافت اسناد: از روز دو شنبه مورخ 1402/09/20 ساعت 08/00 تا روز 
سه شنبه مورخ  1402/09/28  ساعت 18/00

مهلت ارسال پیشنهاد: از روز دو شنبه مورخ 1402/09/20 ساعت 08/00 تا 
روز شنبه  مورخ 1402/10/09 ساعت18/00 

زمان بازگشایی پاکات: روز  یکشنبه مورخ 1402/10/10 ساعت 10/00

مدیرعامل فرابورس:
۱۰ شرکت تا پایان ۱4۰۲ عرضه 

اولیه می شوند

آیین نامه تاسیس و فعالیت 
شرکت های بندری و دریایی 

تصویب شد

۲۲۱۰ پروژه مسوولیت اجتماعی 
توسط وزارت نفت تکمیل شد

نهمین کمیســیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر با هدف 
توسعه همکاری های اقتصادی و تعامل سازنده بین دو کشور، دقایقی پیش 

در تهران آغاز به کرد.
به گزارش ایرنا از وزارت نیرو، نهمین کمیســیون همکاری های مشترک 
اقتصادی ایران و قطر به ریاست »علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو و رئیس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی جمهوری اسلامی ایران و قطر 
در تهران کار خود را آغاز کرد که هیات قطری به ریاســت »شیخ محمد 
بن حمد بن قاســم العبدالله آل ثانــی« وزیر صنعت و تجارت قطر حضور 

یافته است.

این اجلاس به صورت ســالیانه برای توســعه همکاری هــای اقتصادی و 
تعامل ســازنده دو کشور ایران و قطر برگزار می شــود و با حضور هیاتی 
متشکل از مسوولان بلندپایه دستگاه های اجرایی دو کشور، گام های جدید 
 و موثری برای توســعه و تعمیق مناسبات دوستانه تهران و دوحه برداشته

خواهد شد.
بر این  اســاس، 1۷ نماینــده در کمیته تخصصی تجــارت، ۶ نماینده در 
کمیته زیرســاخت، هفــت نماینده در کمیتــه انــرژی و 11 نماینده در 
 کمیته اجتماعی در ســطح مدیران کل از همه دستگاه های دولتی حضور 

دارند.

به ریاست محرابیان؛

شعبه بانک مرکزی چین در زامبیا به دنبال استفاده از یوان نهمین کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر آغاز به کارکرد
در تجارت با این کشور آفریقایی و همسایگانش است.

به گزارش گروه اقتصادی ایرنا از وبگاه مارکِتس اینسایدِر، 
ایــن بانک که از نظر دارایی چهارمین بانک بزرگ جهان 

است، تنها بانک چین در زامبیا به شمار می رود.
 Lin( »بر اســاس گزارش بلومبــرگ، »لین جینگــژِن
Jingzhen( معاون بانک مرکزی چین اظهار داشت: ما 
با جدیت به مســوولیت خود عمل خواهیم کرد و در زامبیا 
به سایر کشورهای آفریقایی خدمات مرتبط با یوان را ارائه 
و استفاده از این ارز در تجارت و فعالیت های اقتصادی دو 

جانبه را افزایش خواهیم داد.
چین قهرمان روند دلارزدایی در کشــورهایی اســت که 
می کوشند وابســتگی خود را به دلار کاهش دهند، ضمن 
اینکه این کشــور دارای منافعی کلیدی در زنجیره تأمین 

در آفریقا است.
زامبیا دومیــن تولیدکننده بزرگ مــس آفریقا و هفتمین 
تولیدکننــده بزرگ مــس در جهان و چیــن بزرگ ترین 

مصرف کننده این فلز در جهان است.
مــس همچنین ۷0 درصد از درآمد صادرات خارجی زامبیا 
را تشــکیل می دهد. اقتصاد این کشور پس از همه گیری 
کرونا دچار نوســان شد و تورم بالا، ارزش »کواچا« )واحد 
پول زامبیا( را در سال جاری میلادی به پایین ترین سطح 

خود رساند.
در ماه ژوئن )خرداد - تیر(، چین به این کشور کمک کرد 
تا برای بازســازی ۶.۳ میلیــارد دلار بدهی به دولت های 

خارجی به توافق دست یابد.
چین در حال پیشــبرد »دلارزدایی« در ســایر کشورهای 
آفریقایی نیز بوده اســت. در اوایل ســال جاری میلادی، 
مصر برای نخســتین بار »اوراق قرضه پاندا« را به یوان 

منتشر کرد.
چیــن غیــر از آفریقا، چندین قــرارداد ســوآپ ارزی با 
کشورهایی مانند آرژانتین و عربستان سعودی امضا کرده 

و آن ها را به استفاده بیشتر از یوان سوق داده است.

چین به دنبال دلارزدایی از 
تولیدکننده بزرگ مس آفریقا

4۰۰میلیارد تومان
 پاداش به مردم در 

زمینه صرفه جویی برق 
پرداخت شد

۱5هزار
 قرارداد اجاره رایگان در 

کشور ثبت شد

3برابر
 شدن کسری بودجه 
آمریکا در کمتر از 

یکسال

۲4۰میلیارد تومان 
به طرح کاشت یک 

میلیارد درخت اختصاص 
یافت

۱8هزارتن
 صادرات کالای ایرانی 

به روسیه

۲۰۰هزار 
واحد مسکونی در کشور 
تا اخر امسال نوسازی 

می شود

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی پیام از سرمایه گذاری 
2۵ هزار میلیــارد تومانی شــرکت های خصوصی در 
منطقــه ویژه اقتصادی و شــرکت خدمات هوایی پیام 
خبر داد و اعلام کرد: تا پایان ســال جاری گمرک فاوا 
به طور کامل در منطقه ویژه اقتصادی پیام فعال خواهد 

شد.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، فرودگاه بین المللی 
پیام حدود ۳۳ ســال قبل تاسیس شد اما نقطه آغازین 
فعالیت آن ســال ۷4 بود. »اکبر قنبرپور« رئیس هیئت 
مدیره و مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی و فرودگاه 
بین المللی پیام درباره راه اندازی گمرک تخصصی فاوا 
در ایــن منطقه و اینکه تا کنون چه میزان از آن نهایی 
شــده اســت، گفت: راه اندازی گمرک فاوا به یکسری 
ملزومات نیاز دارد که بخش عمده ای از آن فراهم شده 
اســت. مصوبه هیات وزیران در ایــن خصوص را نیز 
اواخر اســفند 1401 دریافت کردیم. راه اندازی گمرک 
فاوا تکلیف قانونی اســت و تا امروز در راستای تحقق 

آن اتفاقات خوبی انجام شده است.
مشــاور وزیر ارتباطات دربــاره اقداماتی که در جهت 
راه اندازی گمرک فاوا انجام شــده، به استقرار سازمان 
تنظیم مقررات و 2 آزمایشــگاه معتبر بــرای ارزیابی 
تجهیزات فاوا اشاره کرد و افزود: در این مدت شرکت 
ملی پســت نیــز در منطقه مســتقر شــده و ارزیابان 
گمرکی مستقر در گمرک پیام نیز همگی آموزش های 
تخصصی دیدند. این ها از جمله اقداماتی اســت که در 

خصوص راه اندازی گمرک فاوا انجام شده است.
راه اندازی خطوط پروازی به دبی و شنزن

وی با تأکیــد بر اینکه برای کامل شــدن گمرک فاوا 
برای راه اندازی، نیاز به 2 زیرســاخت دیگر دارد، تاکید 
کرد: یک بخش مهم این است که دستگاه ایکس ری 
مورد تایید گمرک را در فرودگاه پیام مستقر کنیم. نیاز 
دیگری که در این مجموعه احساس می شود، راه اندازی 
خطوط پروازی به »دبی« و »شــنزن« است. البته این 
2 الزامی که بر آن تاکید داریم، پیش نیازهای اجباری 

نیســتند اما نظر ما این است که با وجود آن ها می توان 
بــه صورت جدی درباره راه انــدازی گمرک تخصصی 
صحبت کرد. با برنامه ریزی های صورت گرفته تا پایان 

سال جاری گمرک فاوا بطور کامل فعال شده است.
ایجاد شغل برای هفت هزار نیروی انسانی

قنبرپور درباره تعداد شرکت های مستقر در فرودگاه پیام 
و تعداد اشــتغالی که به این واســطه ایجاد شده است، 
گفت: اکنون بیش از ۳20 شــرکت تولیدی و صنعتی 
در منطقه ویژه اقتصادی پیام ســرمایه گذاری کرده اند 
که نزدیک به 1۵ درصد آنها دانش بنیان هستند. زمین 
و امکانات زیرســاختی در اختیار این شــرکت ها قرار 
گرفته اســت. به این واســطه برای هفت هزار نیروی 
انسانی شغل ایجاد شده و تقریبا 2۵ هزار میلیارد تومان 
مجموع سرمایه گذاری بخش خصوصی در این بخش 
است. پیش بینی می شود تا پایان سال تعداد شرکت ها 

به ۳۶0 برسد.
وی تصریح کــرد: برای اینکه بتوانیــم عمق فناوری 

موجود در شــرکت های مســتقر در فــرودگاه پیام را 
افزایش دهیم، تفاهم نامه ای با دانشگاه صنعتی شریف 
امضا کردیم تا شــرکت هایی که از دل دانشگاه شریف 
ایجاد و بزرگ می شــوند، در پردیس پــارک فناوری  
دانشگاه شــریف که داخل مجموعه پیام است، مستقر 
شــوند و کار خود را پیش ببرنــد. 40 هکتار فضا برای 
این شــرکت ها در نظر گرفته شده که فاز نخست را با 
10 هکتار آغاز خواهیم کــرد. عملیات اداری این کار 
آغاز شــده و تا مدتی دیگر زمین مدنظر به دانشــگاه 

واگذار خواهد شد.

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی پیام:

گمرک تخصصی حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات تا پایان امسال تکمیل می شود 

 نوع واگذاری 

واگذاری اراضی دولتی با کاربری عمومی )آموزشی( به صورت اجاره به شرط تملیک، 
 بر اساس 

و دستورالعمل  1380قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت مصوب   100ماده 
 اجرایی ابلاغی 

 زمین مورد فراخوان 
 رجایی و شمال الهیه شمالی جنوب بزرگراه شهید -شهر بندرعباس نشانی 

 Y 1887/434864 X 7243/3012711 مختصات مرکز زمین 

 پلاک ثبتی 
شهر دو  اصلی واقع در بخش ی از یک فرع 2775یک قطعه زمین  تحت پلاک 

 بندرعباس  
 آموزشی                                               کاربری 

 دارد         وضعیت سند 
 احداث دبیرستان دخترانه دوره دوم متوسطه جهت  موضوع موافقت اصولی 

 08/2755 مساحت عرصه )متر مربع( 
 000/400/652/82 قیمت پایه )ریال( 

 000/620/132/4 پایه)ریال(  پنج درصد قیمت
 علی مهران زاده -مهدی عوض زاده تازیانی-حمیدرضا کشفی-امیر ذاکری کارشناسان نام 

 28/05/1402 تاریخ کارشناسی
نامه تعیین قیمت توسط کانون کارشناسان رسمی 

 1402هیات  351شماره  دادگستری استان هرمزگان 

 اداره کل راه و شهرسازی رأی هیأت نمایندگی 
مورخ  0000859/021623و شماره  05/1401/ 11تاریخ 0000442/021523ره شما

11/07/1402 
 

 
 وضعیت زمین 

 

 تخلیه
 شش دانگ 

 روز کاری 7 مهلت زمانی واریز وجه )عقد قرارداد( 
 نقد و اقساط در ازای اخذ ضمانتنامه مطابق جدول ذیل شرایط فروش:

ف یرد   شی)پ ی نقد پرداخت زانیم  
درصد( %25)پرداخت(  

 ی نقد ریپرداخت غ زانیم
( ()درصد)اقساط  

تعداد 
 اقساط 

 یفاصله زمان 
دو قسط نیب   

سود  
ی بانک  

اولویت در  
انتخاب  

 برنده
 1 0 ماهه 12 5 000/300/989/61 000/100/663/20  1

 

 فروش زمین   نوع واگذاری 
 زمین  مورد مزایده

 تفکیکی فرمانداری -جاده لنگه کنگ -شهر بندرکنگ نشانی 
 Y 4750/292824 X 9935/2942093 مختصات مرکز زمین 

 اصلی   17641فرعی از  436قطعه یک تفکیکی تحت پلاک   پلاک ثبتی 

 تجاری                                                 کاربری
 دارد  وضعیت سند 

 6/88 مساحت عرصه )متر مربع(
 000/130/ 000 قیمت هر متر مربع )ریال( 
 11/ 000/518/ 000 قیمت پایه مزایده )ریال(

 900/575/ 000 قیمت کل  )ریال(  5%
 محمدرضا کشفی  نام کارشناس 

 03/08/1402 تاریخ کارشناسی 
نامه تعیین قیمت توسط کانون  

کارشناسان رسمی دادگستری استان  
 هرمزگان

 187/1402/ 6589/ 503  شماره

اداره کل راه و رأی هیأت نمایندگی 
 شهرسازی

  0001079/021623و  11/07/1402مورخ  021523/ 0000871 شماره های 
 1402/ 09/ 06مورخ  

 
 وضعیت زمین

 
 تخلیه 

 شش دانگ 
 روز کاری  7                      مهلت زمانی واریز وجه ) عقد قرارداد(

 نقد                       شرایط فروش
 ………………………… توضیحات 

 

بــا عنایت به اینکه کلیه مراحل انجام مزایدات )اعم از دریافت اســناد، ارائه 
تضمین، ارسال پیشنهاد قیمت، بازگشایی پاکات و اعلام برنده( در اداره کل 
راه و شهرسازی استان هرمزگان به صورت الکترونیکی در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ســتاد( برگزار می گردد، متقاضیان محترم بایستی جهت 
ثبــت نام در ســامانه مذکــور و دریافت نام کاربری و رمز عبور به ســایت 

www.setadiran.ir  مراجعه فرمایند.
مهلت دریافت اسناد: از روز دوشنبه مورخ 1402/09/20 ساعت 08/00 تا 

روز سه شنبه مورخ  1402/09/28  ساعت 18/00

مهلت ارسال پیشنهاد: از روز دوشنبه مورخ 1402/09/20 ساعت 08/00 
تا روز شنبه  مورخ 1402/10/09 ساعت18/00 

زمان بازگشایی پاکات: روز  یکشنبه مورخ 1402/10/10 ساعت 10/00
توضیحــات: به مهلت اعتبار شــش ماهــه تعیین قیمت توســط کانون 
کارشناسان رسمی دادگستری توجه شود و کل فرایند برگزاری مزایده، عقد 
قرارداد و واریز وجه بایســتی در مهلت قانونی ۶ ماهه از زمان اعلام قیمت 

توسط کانون کارشناسان رسمی دادگستری انجام شود.



اجتماعی
شماره 4303

دو شنبه 
205 آذر   1402

 گــزارش گروهــی از کارشناســان نشــان می دهد که 
کشــورهای در حال توســعه هر ســال به ۲.۴ تریلیون 
دلار منابع مالی برای ســرمایه گذاری در راستای مقابله 
با تغییرات آب و هوایی و کاهش انتشــار گازهای کربنی 

نیاز دارند.
به گزارش ایسنا به نقل از یورونیوز، در گزارش انستیتوی 
تحقیقاتی گرانتام برای تغییــرات آب و هوایی و محیط 
زیست آمده است که جهان در مسیر دستیابی به اهداف 

توافق آب و هوایی پاریس قرار ندارد.
این گزارش همزمان با برگزاری نشســت تغییرات آب و 

هوایی سازمان ملل در دبی منتشر شده است.
کاپ ۲۸ بیست وهشتمین نشست اقلیمی سالانه سازمان 
ملل متحد اســت که دولت هــا در آن درباره روش های 
محدود کــردن و آمادگی برای تغییــرات اقلیمی آینده 

بحث و گفتگو می کنند.
امید این اســت که کاپ ۲۸ بتوانــد هدف طولانی مدت 
محــدود کردن افزایش دمای کره زمین تا حد ۱.۵ درجه 
ســانتی گراد را تحقق بخشد. این توافق در سال ۲۰۱۵ با 

شرکت حدود ۲۰۰ کشور در پاریس حاصل شد.
بنــا بر گــزارش »مجمــع بین المللــی تغییــرات اقلیم 
)IPCC( ســازمان ملل متحد« رســیدن به هدف ۱.۵ 
درجــه افزایش دما بــرای جلوگیری از اثــرات ویرانگر 

تغییرات اقلیمی ضروری است.
میزان گرم شــدن زمیــن در طولانی مــدت اکنون در 
مقایســه با دوران پیشــاصنعتی زمیــن، پیش از انقلاب 
صنعتی و دورانی که بشــر هنوز استفاده از سوخت های 
فســیلی را شــروع نکرده بود، حدود ۱.۱ تــا ۱.۲ درجه 

سانتی گراد است.
هرچنــد جهان با وجود همه تلاش ها برای مهار گازهای 
گلخانه ای، در مســیر رســیدن به میزان افزایش دمای 
حدود ۲.۵ درجه سانتی گراد تا سال ۲۱۰۰ است. سازمان 
ملل اعلام کرده است که حفظ حد ۱.۵ درجه سانتی گراد 

افزایش دما به سرعت در حال ناممکن شدن است.
 

رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست گفت: ۱۵ درصد 
میزان گرد و غبارو ۳۵ درصد خســارت ناشــی از گرد و 

غبار از اراضی کشاورزی نشات می گیرد.
به گزارش ایســنا، علی ســلاجقه در مراسمی که امروز 
به مناســبت روز جهانی خاک برگزار شــد با بیان اینکه 
آب و خاک منشــاء زندگی هستند، اظهار کرد: ۲۵ درصد 
تنوع زیســتی در خاک است. بیش از ۹۰ درصد جانداران 
از خاک اســتفاده می کنند و بیش از ۹۵ درصد تغذیه ما 

از خاک است.
وی ادامه داد:۵ میلیون هکتار از اراضی کشاورزی منشاء 
گرد و غبار در کشور هســتند. ۳.۷ میلیون هکتار از این 
۵ میلیــون هکتار اراضی آبی هســتند که منشــا گرد و 
غبارهســتند. حدود ۱۵ درصد میزان گرد و غبار کشور از 
اراضی کشاورزی بوده و ۳۵ درصد خسارت ناشی از گرد 
و غبار از این اراضی کشاورزی است. با وجود این آمارها 
پرسشــی که مطرح می شود این است که چرا این اتفاق 
افتاده و آیا ما واقعا کشــاورزی علمی بلدیم؟ آیا اینگونه 
حفاظت از آب و خاک شایســته کشــور است؟ آیا  سوء 
مدیریت ها که نمی تواند تولید در واحد ســطح را افزایش 
دهد باید باعث افزایش ســطح زیرکشت شود و به منابع 

طبیعی فشار بیاوریم؟
رئیس ســازمان محیط زیست اضافه کرد: قانون حفاظت 
از خاک ســال ۱۳۹۸ ابلاغ شد و بندهای متعددی دارد. 
در این قانون به چگونگی آلوده شــدن منابع آب و خاک  

و کمیت آن پرداخته شده است.
وی بــا بیان اینکه موضوع تغییر اقلیم بهانه ای شــده تا 
هر اتفاقی ناشــی از ســوء مدیریت را با آن توجیه کنیم، 
تصریح کرد: ما در حال مسموم کردن منابع آب و خاک 
کشور هســتیم. براســاس قانون حفاظت از خاک وقتی 
خاک تخریب می شــود باید بازسازی شود. بازسازی هر 

مترمکعب خاک ۳ دلار تا ۳۹ هزار دلار هزینه می برد.
سلاجقه ضمن اشــاره به اینکه قوانین خوبی داریم ولی 
این قوانین را به خوبی عمل نمی کنیم، گفت: در کشــور 
کشــاورزانی هســتند که از منابع آب و خاک به بهترین 

نحو استفاده و در واحد سطح تناژ بالایی تولید دارند.
وی اضافــه کرد: در کنار وزارت جهاد کشــاورزی برای 
حفاظت از خاک ایســتاده ایم و وظایــف قانونی خود را 
انجام می دهیم اما وزارت جهاد باید از همه ظرفیت های 
علمی و نخبگانی اســتفاده کند و چالش های مربوط به 

آینده خاک را کاهش دهد.
ســلاجقه افزود: باید به جای افزایش سطح زیر کشت، 
تولید در واحد ســطح را افزایش دهیم و علمی کار کنیم. 
بحث هــای خاک ورزی و کشــاورزی حفاظتی را نیز در 

دستور کار قرار دهیم.
رئیس ســازمان محیط زیست با بیان اینکه داخل کشور 
در موضوعات هدر رفت منابع  آب و خاک از لحاظ کیفی 
و کمی وظایف خود را طبق قانون انجام می دهیم، گفت: 
در خارج از کشور نیز در نشست منطقه ای وزرای حفاظت 
از محیط زیست کشورهای همسایه و اجلاس بین المللی 
مبارزه با گرد و غبار وظایفی بر عهده ما گذاشــته شــده 
اســت اما اینکه ۲۷۰ میلیون هکتار از اراضی کشورهای 
همسایه مولد و منشــا گرد و غبار هستند، بحث اساسی 
است. در جهت حل این مسائل به دیپلماسی پرداختیم و 

رایزنی ها نیز در حال انجام است. 

گاهی علائم منجر به سکته مغزی به سرعت برطرف شده 
و شــخص نیازی به مراجعه به پزشک نمی بیند که تصمیم 
خطرناک و اشتباهی است. ریسک تکرار علائم در ساعات 
دیگر بالاست و شخص باید به مراکز درمانی مراجعه کند. 
به گزارش همشهری آنلاین، امروزه آشنایی جامعه بیشتر با 
علائم سکته های قلبی است و در مورد علائم و فاکتورهای 
خطر سکته های مغزی آگاهی لازم وجود ندارد. دبیر علمی 
پانزدهمیــن کنگره بین المللی ســکته مغزی با اعلام این 
مطلب گفت: شناسایی علائم ســکته مغزی کمی پیچیده 
است و بستگی به ناحیه درگیر مغز ممکن است تنوع علائم 

بسیار داشته باشد.
لیلا افشــار هزارخانی افزود: مواجه شدن با یک ضعف به 
طور همزمان در ناحیه دســت و پا )یا فقط در یک دســت 
و یــا در یک پا( همراه با اختــلال تکلم و کجی صورت و 
گاهــی مواقع دوبینی و عدم تعــادل، از علائم اولیه و مهم 
سکته های مغزی محسوب می شوند که باید با بروز علائم 

فوق سریعا به اورژانس مراجعه شود.
این فلوشیپ سکته های مغزی نسبت به بی توجهی به این 
علائم هشدار داد و تاکید کرد: گاهی این علائم به سرعت 
برطرف شده و شخص نیازی به مراجعه به پزشک نمی بیند 
که تصمیم خطرناک و اشــتباهی اســت. ریســک تکرار 
علائم در ساعات دیگر بالاســت و باید برای بررسی علل 
و جلوگیری از حمله بعدی شــخص ســریعا به اولین مرکز 

تخصصی سکته های مغزی مراجعه کند.
متخصص مغز و اعصاب با اشــاره به علــل و فاکتورهای 
خطرناک که فرد را مســتعد ســکته مغزی می کند، افزود: 
بروز ســکته های مغزی به دو فاکتور اصلاح پذیر و غیرقابل 
اصلاح مرتبط است. سن بالا و عوامل ژنتیکی جزو فاکتور 
غیراصلاح هســتند که فرد را مســتعد به ســکته مغزی 
می کنند. ابتلا به فشــارخون، دیابــت، چاقی، رژیم غذایی 
نامناســب، کم تحرکی، اســتعمال دخانیات و به خصوص 
آلودگی هوا که ثابت شــده به تنهایی در بروز سکته مغزی 
نقش دارد هم از عوامل اصلاح پذیری هستند که باعث بروز 

سکته مغزی می شوند.
به گفته این پزشک ســن بروز سکته مغزی در ایران یک 
دهه پایین تر از کشــورهای دیگر اســت که باید این مهم 

بررسی شود.
وی، زمان طلایی در درمان ســکته مغزی را هم بســیار 
مهــم عنوان کرد و افزود: در صورت بروز هرگونه از علائم 
سکته مغزی در همان ســاعت های اولیه به خصوص ۴ و 
نیم ساعت اول که زمان طلایی نام دارد، برای درمان باید 

به نزدیکترین بیمارستان مربوطه مراجعه شود.
افشــار هزارخانی همچنین از برگــزاری پانزدهمین کنگره 
بین المللــی ســکته مغــزی )۲۲ تــا ۲۴ آذر( خبــر داد و 
گفــت: هدف اصلی این کنگره ارائه آخرین دســتاوردها و 
پیشرفت های درمان ســکته مغزی و پژوهش های صورت 
پذیرفته به متخصصین و پزشکان مرتبط با سکته مغزی و 

همچنین آگاهی بخشیدن به جامعه است.

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی با اشاره به اینکه ۵ رنگ 
طلایی، نقره ای، ســفید، نارنجــی و قرمز برای رنگ بندی 
گواهینامه ها در نظر گرفته شــده است، جزئیات رنگ بندی 

گواهینامه های رانندگی را تشریح کرد.
به گزارش همشــهری آنلاین، سردار سید کمال هادیانفر؛ 
رئیس پلیس راهور فراجا در گفت وگو با تســنیم با اشــاره 
به جزئیــات رنگ بنــدی گواهینامه هــای رانندگی اظهار 
کــرد: همان طور که پیش تر هم اعلام شــد، قرار اســت 
گواهینامه های رانندگی در ۵ رنگ صادر شوند، این رنگ ها 

هستند که نشان می دهند رانندگی یک فرد چگونه است.
وی افزود: ۵ رنگ طلایی، نقره ای، ســفید، نارنجی و قرمز 
برای رنگ بندی گواهینامه ها در نظر گرفته شــده اســت و 
بنا به رانندگی هر فــردی، یک رنگ به گواهینامه آن فرد 

تخصیص داده می شود.
رئیس پلیس راهور گفت: در ابتــدا گواهینامه تمامی افراد 
سفیدرنگ اســت و بعد از مدتی که افراد رانندگی کردند و 
مرتکب تخلف شدند یا اینکه رانندگی بدون خطر و تخلف 
داشــتند رنگ گواهینامه افراد به نارنجی و قرمز تنزل پیدا 

می کند و یا به نقره ای و طلایی ارتقا می یابد.
هادیانفــر تصریح کرد: اگــر فردی از نظــر پلیس، راننده 
کم خطر یا پرخطر تشخیص داده شود و منجر به تصادف یا 
مشــمول ماده ۷ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی شود، 
گواهینامه او ابتدا به رنگ نارنجی و بعد به رنگ قرمز تغییر 

رنگ می دهد.
وی در تشــریح ماده ۷ قانون رسیدگی به تخلفات رانندگی 
گفــت: این قانون می گوید که افــرادی که در مدت ضبط 
گواهینامه اقدام بــه رانندگی کنند به مرجع قضایی معرفی 
و بــه مجازات مقرر برای رانندگی بدون گواهینامه محکوم 

می شوند.
رئیــس پلیس راهنمایــی و رانندگی با بیــان اینکه پلیس 
آمادگــی دارد رنگ بندی گواهینامه هــا را اجرا کند، گفت: 
در نظر داریم تا پایان ســال این طــرح را اجرایی کنیم اما 
چون قرار اســت از رنگ بندی گواهینامه ها برای تشویق و 
 یا تنبیه رانندگان اســتفاده شود منتظر نظر دولت و مجلس

هستیم.
هادیانفر ابراز کرد: پیشــنهاد پلیس به دولت این است که 
افراد به ازای رانندگی قانونمداری که انجام می دهند بتوانند 
بر اســاس امتیازی که در روز کسب می کنند و رانندگی ای 
که انجام می دهند از میزان تخلفات و جرایم گذشــته آنها 
کاســته شــود.وی گفت: البته این اقــدام نیازمند مصوبه 
مجلس شــورای اسلامی اســت، پلیس تنها پیشنهاد را به 
دولت داده است و دولت هم کلیات آن را پذیرفته است که 
از طریق مجلس باید بررسی شود تا در صورت تصویب جزو 

سیاست های تشویقی قرار گیرد.

معاون وزیر و رئیس سازمان بهزیستی کشور با صدور پیامی 
به مناســبت روز جهانی معلولان گفت: با وجود تلاش هایی 
که در زمینه پیشگیری از انواع معلولیت ها صورت می گیرد، 
بروز معلولیت ها در ســنین مختلف را باید به عنوان واقعیتی 
انکارناپذیــر بپذیریم و برای انجــام مداخلات به هنگام در 
آموزش و توانبخشــی افــراد دارای معلولیت تلاش کنیم و 
این همان رســالتی است که ســازمان بهزیستی مفتخر به 

انجام آن است.
به گزارش ایسنا، در متن پیام علی محمد قادری آمده است: 
»خدمت رســانی موثر به افراد دارای معلولیت، رســالتی پر 

افتخار برای سازمان بهزیستی است. 
نگاهی به روزشــمار مناســبت ها بار دیگر توجــه ما را به 
دوازدهم آذرماه، روز جهانی افــراد دارای معلولیت معطوف 
می ســازد و تعهدی را که در مســیر توانمندسازی و تلفیق 

اجتماعی این افراد بر عهده داریم به ما یادآوری می کند.
ســازمان بهزیستی که از ســازمانهای مردم نهاد برآمده از 
انقلاب شــکوهمند اسلامی به شمار می رود، از بدو تشکیل 
تاکنون ارائه خدمات آموزشی توانبخشی، مراقبتی و حمایتی 
به گروه های دارای معلولیت را در زمره اولویت های خویش 
قرار داده و در این مســیر از همیاری سازمانهای غیر دولتی 
فعال در امور معلولان و نخبگان دارای معلولیت، بهره های 

فراوان برده است.
بــا وجود تلاش هایــی که در زمینــه پیشــگیری از انواع 
معلولیت هــا صورت می گیــرد، بروز معلولیت ها در ســنین 
مختلف را باید به عنوان واقعیتی انکارناپذیر بپذیریم و برای 

انجام مداخــلات به هنگام در آموزش و توانبخشــی افراد 
دارای معلولیت تلاش کنیم و این همان رســالتی است که 

سازمان بهزیستی مفتخر به انجام آن است.
در حــال حاضر مراکــز روزانه آموزش توانبخشــی، حرفه 
آموزی، کارگاه تولیدی حمایتی و مرکز پشــتیبانی شــغلی، 
طیف متنوعی از خدمات شــامل: کاردرمانــی، فیزیوتراپی، 
شــنوایی شناســی، بینایی ســنجی، گفتاردرمانی، مشاوره 
روانشناختی، آموزش های پیش حرفه ای و حرفه آموزی را به 
افراد دارای معلولیت، بیماران روانی مزمن، سالمندان و افراد 
با اختلال طیف اوتیســم ارائه می کنند. بخش عمده ای از 
خدمات توانبخشی و مراقبتی سازمان در مراکز شبانه روزی 
و خانه های حمایتی ارائه می شــود و افراد تحت پوشــش، 
متناسب با نوع و ســطح نیازهای خود از خدمات تخصصی 

بهره مند می شوند.
مضافا این که بخش قابل توجهی از افراد دارای معلولیت نیز 
خدمات مورد نیاز خود را از مراکز ارائه خدمات توانبخشــی 

و مراقبتی در منزل دریافت می کنند و این، تنها بخشــی از 
تلاش هایی است که در مسیر فراگیرسازی خدمات مورد نیاز 

افراد دارای معلولیت انجام می شود.
دوازدهم آذرماه را در حالی گرامی می داریم که عبارت »باور 
توانمندی ها، نویدبخش دنیایی دســترس پذیر« را به عنوان 
شعار سال، الگوی تلاش های خود قرار داده ایم و می کوشیم 
تا با جلب همکاری سایر دستگاه ها و تقویت همکاری با دیگر 
کشورهای دنیا پیام نظام مقدس جمهوری اسلامی مبنی بر 
لزوم رعایت عدالت در رابطه بــا افراد دارای معلولیت را در 
فراسوی مرزها طنین انداز کنیم. در همین راستا کوشیده ایم 
تا با برگزاری همایــش )باور توانمندی ها( با حضور مقامات 
کشوری و لشــکری، نخبگان دارای معلولیت، سازمان های 
غیردولتی فعال در امور معلولان و اساتید دانشگاه ها، امکان 
هم اندیشــی میان متولیان آموزش و توانبخشی افراد دارای 
معلولیت در ســایر نهادها و دســتیابی به زبان مشترک در 
زمینــه حقــوق افــراد دارای معلولیت، دســترس پذیری 
 خدمات برای این گروه هــا و تلفیق اجتماعی آنان را فراهم 

کنیم.
دورنمای ســازمان بهزیستی در شــکل دهی این تلاش و 
پیگیــری روند اجرای قانون حمایــت از حقوق معلولان در 
دســتگاه های مختلف، همســویی اقدامات مورد نظر  برای 
ســاختن دنیایی پویا و پرنشــاط برای افراد دارای معلولیت 
اســت؛ دنیایی مبتنی بر اندیشه و ایمان که کرامت انسان ها 
در فراســوی محدودیت ها در مدار توجــه جوامع قرار می 

گیرد.«

    خبر 
  

نیاز سالانه ۲.۴ تریلیون دلاری 
کشورهای در حال توسعه برای 

مقابله با تغییرات اقلیمی

محیط زیست  
رئیس بهزیستی کشور تاکید کرد:

بروز معلولیت ها در سنین مختلف واقعیتی انکارناپذیر
این علائم زودگذر را جدی نگیرید 

می میرید!

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در خصوص 
برخورداری دهک های هشتم و نهم درآمدی 
از امتیاز تشــویقی کالابرگ گفت: هنوز در 
رابطــه با دو دهک هشــتم و نهم درآمدی 

تصمیم گیری نشده است.
به گزارش ایســنا، ســید صولت مرتضوی 
در حاشــیه پاســخگویی بر خط به سوالات 
مردم، بــا حضور در جمع خبرنــگاران و در 
پاســخ به این که در ادوار  پاســخگویی به 
سوالات مردمی آیا به تمام مطالبات تماس 
گیرندگان پاسخ مثبت داده و منجر به نتیجه 
شده اســت؟، گفت: شیوه بســیار خوبی را 

معاونت ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری 
انتخاب کرده است. این ارتباطات تصویری و 
تلفنی که اساسا با مردم برقرار می شود برای 
ما اثر تربیتــی دارد. اینکه یک مدیر گوش 
شــنوا داشته باشد ســبب ارتقای مدیریت و 

تصمیم گیری های مناسب تر می شود.
وی ادامه داد: شــاید به تمام درخواســت ها 
پاســخ مثبت داده نشده باشــد اما به تمام 
درخواست ها رسیدگی شده است. به آنهایی 
که مقدور بوده حتما پاســخ مثبت داده شده 
اســت. گاهی هم درخواست ها به حق است 
اما شــاید امکان اجابت آن برای وزارت رفاه 

فراهم نبوده اســت لذا همــه تلاش ما این 
اســت که درخواست های مردم را پیگیری و 

اجابت کنیم.
مرتضوی در ادامه در پاســخ به سوال ایسنا، 

در خصوص برخورداری دهک های هشــتم 
و نهم درآمدی از امتیاز تشــویقی کالابرگ 
الکترونیک گفــت: قانون گذار به دهک های 
کم برخوردار جامعه اشــاره کرده اســت. در 
گام نخســت برای پنج دهک اول این یارانه 
تصمیمات  پیش بینی شــد. حسب  تشویقی 
اخیــر دو دهک )ششــم و هفتم( هم اضافه 

شده است.
وی یادآور شد: هنوز در رابطه با دهک های 
هشــتم و نهم درآمدی تصمیم گیری نشده 
اســت. چنانچــه تصمیمی اتخاذ شــود به 

استحضار مردم خواهیم رساند.

دبیرکل ســتاد مبارزه بــا موادمخدر با بیان 
اینکه پیشگیری از اعتیاد، سیاست راهبردی 
ستاد اســت، گفت: هیچ گریزی نداریم جز 
اینکه اقدامات پیشــگیرانه را در اولویت قرار 
دهیم؛ چرا که هیچ چشــم انداز روشنی برای 

کاهش تولید موادمخدر در دنیا نداریم.
به گزارش ایســنا، اســکندر مؤمنی گفت: 
بر اســاس تاکید رییس جمهوری و رییس 
ستاد، سیاســت راهبردی مان پیشگیری از 
اعتیاد اســت و هم زمان حوزه های مبارزه با 
عرضه، درمان اعتیاد و توانمندسازی همسو 
و همگام با پیشــگیری و با جدیت بیشتری 

ادامه خواهند داشت.
مومنی تصریح کرد:مــا هیچ گریزی نداریم 
جز اینکه اقدامات پیشــگیرانه را در اولویت 
قرار دهیم؛ چرا که هیچ چشــم انداز روشنی 
بــرای کاهش تولیــد موادمخــدر در دنیا و 

همسایگی مان نداریم.
وی با اشــاره بــه ادعای طالبــان مبنی بر 
کاهش کاشــت تاکید کرد: مــا از هر گونه 

تلاش که منجر به کاهش کشت موادمخدر 
در افغانســتان بشود؛ اســتقبال می کنیم اما 
شــواهد حاکی از کاهش تولید موادمخدر در 
این کشــور نیســت و حتی تولید موادمخدر 
صنعتی نیــز در آن افزایــش قابل توجهی 
داشــته اســت و این خطر جدی برای همه 

کشورها می باشد.
مومنی با اشــاره به افزایــش ۱۱ درصدی 
کشــفیات مواد مخدر در اســتان خراســان 
رضوی گفت:امســال در کشور ۱۳ مامور در 
راه مبارزه با مواد مخدر جان عزیزشان را نثار 

کرده و به شهادت رسیده اند.

دبیرکل ستاد بیان کرد: در حوزه ساماندهی 
معتادان متجاهر اقدامات خوبی طی این چند 
سال با همت ستاد، مسئولان و خیران انجام 
و ظرفیت های خوبی به منظور ســاماندهی و 

درمانشان ایجاد شده است.
وی اظهــار کــرد: در حــوزه پیشــگیری، 
نهادهای فرهنگی، رسانه ها و وزارت آموزش 
و پرورش باید تلاش بیشتری کنند تا اهداف 
طرح یاریگران زندگی که در جلســه ستاد با 
حضــور رئیس جمهور تأکید و ابلاغ شــده، 

محقق شود.
مؤمنــی ادامــه داد: در آبــان ماه امســال 
نمایشــگاه »یاریگران زندگی« برای اولین 
بار به صورت عمومی برگزار شــد و بسیاری 
از مسئولان کشوری و لشگری، خانواده ها و 
دانش آموزان از برگزاری آن استقبال کردند 
و مطالبه داشتند تا تداوم داشته باشد که می 
توان نمونه آن را در سطح استانی نیز برگزار 

کرد.
مؤمنی افزود: اردوگاهی توسط سپاه در حال 

احداث است که اگر به افتتاح برسد، مشکل 
ظرفیت معتــادان متجاهر در مشــهد حل 
خواهد شــد و معتادان متجاهر به طور کامل 

در این استان ساماندهی می شوند.
 ۱۲ هم اکنــون  گفــت:  ســتاد  دبیــرکل 
اردوگاه نگهداری، درمــان مهارت آموزی و 
توانمندسازی معتادان توسط سپاه و بسیج در 
حال ساخت و دایر شدن در استان هایی نظیر 
تهران، اصفهان، فــارس، همدان مازندران 
و… اســت و در تمــام ایــن اردوگاه هــا، 
توانمندســازی در اولویت قرار دارد و مراکز 
تولید و اشتغال زایی در کنار آن ها راه اندازی 
شده است تا بخشی از درآمد اشتغال صرف 

افراد بهبود یافته شود.
به گــزارش روابط عمومی ســتاد مبارزه با 
موادمخدر؛ در ســفر دبیر کل ســتاد مبارزه 
بــا موادمخدر به مشــهد، علــی زندی به 
عنوان دبیر جدید شــورای هماهنگی مبارزه 
با مواد مخدر خراســان رضوی معارفه و از 
تلاش های محمدحسین صالحی تجلیل شد.

دهک های هشتم و نهم، یارانه تشویقی ۱۲۰هزار تومانی دریافت می کنند؟

سردار مومنی: چشم انداز روشنی برای کاهش تولید موادمخدر در دنیا و همسایگی مان نداریم

رانندگان پر خطر کارت قرمز می گیرند

وزیر آموزش و پرورش گفت: از این به بعد، 
پس از توقف ۳ تا ۵ ساله در هر رتبه معلمان 
برای مراحل بعدی و کسب رتبه های جدید 

آماده می شوند.
بــه گزارش همشــهری آنلایــن، رضامراد 
صحرایی وزیــر آموزش و پــرورش گفت: 
طبــق آیین نامــه رتبه بندی در فــاز جدید، 
معلمان در مسیر ارتقا قرار می گیرند و مسیر 
رشــد معلمان ترسیم می شود. بر این اساس 
معلمان برای مراحل بعدی و کسب رتبه های 

جدید آماده می شوند.
وی افزود: رتبه بندی موجب ارتقا و تضمین 
کیفیت نظــام آموزش و پرورش می شــود. 
مرحله نخست رتبه بندی معلمان اجرا شد و 
تمام معلمان رتبه خود را کسب کردند. از این 
به بعد، پس از توقف ۳ تا ۵ ساله در هر رتبه 
معلمان برای مراحل بعدی و کسب رتبه های 

جدید آماده می شوند.
۵۰ هزار میلیارد تومان برای اجرای فاز 

نخست رتبه بندی
وزارت  پژوهشــگاه مطالعــات  هم اکنــون 
آموزش و پرورش مسئولیت تدوین آیین نامه 
جدید رتبه بندی معلمــان را بر عهده گرفته 
اســت که علــی محبی رئیس پژوهشــگاه 

مطالعات وزارت آمــوزش و پرورش از ارائه 
جزئیات درباره آیین نامه جدید خودداری کرد 
و با تشــریح کلیاتــی از تغییرات پیش روی 
رتبه بندی معلمان گفت: شاید اکنون صلاح 
نباشــد جزئیات آیین نامه جدیــد رتبه بندی 
معلمان را تشــریح کنم. آیین نامه جدید باید 
فرایند تصویب را طی کند اما به صورت کلی 
در مقایسه با گذشته به دنبال ارتقای کیفیت 

صلاحیت های حرفه ای معلمان است.
محبی با اشــاره به اینکه رتبه بندی معلمان 
بعد از وقفه ۱۰ ســاله در این دولت اجرا شد 
و حدود ۵۰ هزار میلیارد تومان بودجه به آن 
اختصــاص یافت، گفــت: رتبه بندی باید به 
بهبود وضعیت معیشــت و رضایت معلمان 
منجر شــود همچنین کیفیت نظام تعلیم و 
تربیت را از طریق ارتقای صلاحیت حرفه ای 

معلمان بهبود بخشد.
وی افزود: به دلیل برخــی محدودیت های 
قانون رتبه بندی که تأکید داشت باید ظرف 
مــدت ۳ ماه عملیاتی و رتبه ۹۰۰ هزار معلم 
تعیین شــود، در اجرا با مشــکلاتی مواجه 

شدیم.
رئیس پژوهشــگاه مطالعات وزارت آموزش 
و پرورش با اشــاره به اینکه آیین نامه جدید 

رتبه بندی معلمــان برای مرحله ارتقا تدوین 
شده است که مسئولیت این کار را پژوهشگاه 
بر عهــده گرفت، گفت: ۳ گروه پژوهشــی 
برای این کار تشــکیل شدند که با معلمان، 
مســئولان و نماینــدگان مجلــس گفتگو 
کردند و مشــکلات احصا شــد. در نهایت، 
براساس نتایج به دست آمده، آیین نامه جدید 
رتبه بنــدی معلمان تدوین شــد و اکنون در 

مسیر بررسی و تصویب قرار گرفته است.
مشارکت جامعه ذی نفعان در ارزیابی

محبی ادامه داد: در رویکــرد جدید، مراجع 
معلمان  ارزیابــی صلاحیت های حرفــه ای 
متنوع تر شــده اســت، یعنی علاوه بر مدیر 
مدرســه و ارزیابان، مراجع جدید در اینباره 
نظر می دهنــد تا بتوانیم بــه معنای واقعی 
کیفیت تدریــس معلمان در کلاس درس را 
بســنجیم و رتبه بندی در مسیر رشد معلمان 

قرار بگیرد.
رئیس پژوهشگاه مطالعات وزارت آموزش و 
پرورش در پاسخ به این پرسش که آیا مراجع 
جدید شامل ذینفعان آموزش و پرورش یعنی 
دانش آموزان هم می شــود؟ مطرح کرد: بله 
جامعه ذینفعــان یعنی دانش آموزان، والدین، 
مدیــر مدرســه و همکاران لحاظ شــده اند 

همچنین براساس تجارب جهانی کشورهایی 
که در این زمینه کار کرده اند، تغییرات خوبی 

در آیین نامه لحاظ شده است.
ارزیابی عملکرد معلمان در طول ســال 

تحصیلی
محبی در پاســخ به این پرسش که معلمان 
در فاز نخست رتبه بندی، معترض بودند که 
بیش از حد درگیر مقاله و پژوهش شــدند و 
معیارهای مرتبط با شغل معلمی کمتر مدنظر 
بود، گفت: یکی از تغییرات در آیین نامه جدید 
همین موضوع است، در فاز نخست ملاک و 
معیار رتبه بندی عمدتاً مربوط به مســتندات 
بود اما در آیین نامه جدید تنوع ایجاد کردیم 
به گونه ای که عملکرد معلم در طول ســال 

تحصیلی مورد ارزیابی قرار می گیرد.
وی ادامــه داد: آزمون هایی بــرای ارزیابی 
عملکــرد معلمان در طول ســال تحصیلی، 
طراحی شده است همچنین مشاهده یکی از 
ابزارهاســت، به دلیل آنکه محدودیت زمانی 
گذشــته را نداریم می توان مسیر ارزیابی را 

علمی و دقیق اجرا کرد.

خبر مهم درباره یک تغییر در رتبه بندی معلمان 

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

اراضی کشاورزی منشاء ۱5 درصد 
گرد و غبارهاست 



سیاسی

معاون اول رئیس جمهور روابط تهران و دمشــق را راهبردی، 
 نزدیک و صمیمانه توصیف کرد و گفت: جمهوری اســامی 
ایران مصمم است در حوزه اقتصادی نیز همکاری مشترک و 

گسترده با سوریه داشته باشد.
به گزارش خبرنگار حوزه دولــت ایرنا، محمد مخبر در دیدار 
حســین عرنوس نخست وزیر ســوریه اظهار داشت: دولت و 
ملت ایران نگاه ویژه ای به ســوریه دارند و آرامش، استقال، 
 موفقیت و رفاه مردم این کشور را از اولویت های خود می دانند.

معاون اول رئیس جمهور در ادامه با اشاره به حوادث و جنایاتی 
که این روزها توسط رژیم صهیونیستی در غزه اتفاق می افتد، 
تصریح کرد: این روزها دنیا شــاهد اتفاقاتی کم نظیر در تاریخ 
است و جنایاتی که در غزه علیه زنان و کودکان این کشور رخ 
می دهد در حقیقت جنایت علیه بشریت،  نسل کشی و جنایت 
جنگی به شمار می رود که همگی از موارد اقدامات مجرمانه 
هستند اما مجامع بین المللی هیچ گونه عکس العمل مناسبی 

در برابر این جنایات از خود نشان نمی دهند.
مخبر افزود: بیشــترین عصبانیت آمریکا و رژیم صهیونیستی 
به دلیل شکسته شدن هیمنه آنها در عملیات طوفان الاقصی 
است چرا که تصورات نادرســتی از قدرت خود داشتند و این 

تصور را نیز به همه دنیا القاء کرده بودند.
وی با بیــان اینکه رژیــم صهیونیســتی و آمریکا برخاف 
تصورشان نتوانستند به اهداف خود در غزه برسند، عنوان کرد: 
بــه لطف الهی محور مقاومت امروز بــه درختی تناور و قوی 

تبدیل شده که دشمنان در برابر آن ناتوان هستند.
معاون اول رئیس جمهور گفت: همانگونه که گروه تروریستی 
داعش به عنوان لشکر نیابتی آمریکا با مقاومت جانانه دولت و 
ملت سوریه نتوانست به اهداف خود دست پیدا کند، هم اکنون 
نیز رژیم صهیونیستی با مقاومت سرسختانه مردم غزه نخواهد 

توانست بر منطقه مسلط شود.
مخبر تصریح کرد: امروز دشــمنان در برابر مقاومت دولت و 
ملت ســوریه مایوس شده و بخشی از آنها از این کشور خارج 
شــده اند که امید است شــاهد خروج کامل آنها از سوریه و 

منطقه باشیم.
عرنوس: جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه عجیب و 

فراتر از تصورات بشری است
حسین عرنوس نخست وزیر سوریه نیز در این دیدار روابط دو 
کشور را عمیق، ریشه دار، تاریخی و راهبردی توصیف کرد و 
گفت: دولت و ملت ســوریه حمایت ها و مواضع شرافتمندانه 

دولت و ملت ایران را فراموش نخواهند کرد.
وی بــا تاکید بر اینکه ایران و ســوریه به دلیل آنکه به دنبال 
استقال خود هستند، همواره با فشارهای گسترده ای از سوی 
اســتکبار جهانی، آمریکا و کشورهای غربی مواجهند،  تصریح 
کرد: کشــورهای غربی همواره ســوریه را به عنوان یکی از 
ارکان اصلی محور مقاومت تحت فشار قرار می دهند اما این 
اطمینان را می دهم که دولت و ملت ســوریه مواضع خود را 
تغییر نخواهند داد و همواره در مسیر مقاومت حرکت خواهند 

کرد.
نخست وزیر سوریه، سفر رئیس جمهور کشورمان به سوریه را 
نقطه عطفی در روابط دو کشور برشمرد و ابراز امیدواری کرد، 
ملت های دو کشــور به زودی آثار توافقات خوب این سفر را 

احساس کنند.
عرنوس با تاکید بر نقش مهم ایران در مرحله بازســازی این 
کشور خاطرنشان کرد: دمشق به طور قطع تاش خواهد کرد 
که ایران شــریک اساسی و اولین کشــور در بازسازی سوریه 

باشد.
وی، تجاوزات رژیم صهیونیســتی در غزه را عجیب و فراتر از 
تصورات بشری دانست و گفت: بسیار تعجب برانگیز است که 
این تجاوزات در مقابــل دیدگان جهانیان صورت می گیرد و 
گویا عده ای تمایل دارند که غزه از نقشــه جهان حذف شود 
اما امید اســت که محور مقاومت بتواند همه این توطئه ها را 

از بین ببرد.
در این دیــدار وزرای نفت، صنعت، معــدن و تجارت، جهاد 
کشاورزی، نیرو، اقتصاد و رئیس کل بانک مرکزی نیز حضور 

داشتند.

وزیر امورخارجه کشــورمان گفت: ادعای رژیم اسراییل مبنی 
بر لغو آتش بس از سوی حماس سراسر کذب است و علیرغم 
تاش ها برای اســتمرار آتش بس، حمایت واشنگتن از تداوم 
حمات نظامی رژیم اسرائیل، رسیدن به یک آتش بس پایدار 

را دشوار ساخته است.
به گزارش حوزه سیاست خارجی ایرنا، امیرعبداللهیان وزیر امور 
خارجه کشورمان در ادامه تماس ها و رایزنی های دیپلماتیک، 
با آقای آنتونیو گوترش دبیرکل ســازمان ملل متحد در مورد 

تحولات فلسطین گفتگو و تبادل نظر کرد.
امیرعبداللهیان ضمن قدردانی از اقدام آقای گوترش در فعال 
کردن ماده ۹۹ منشور ملل متحد در مورد تحولات فلسطین و 
نسل کشی در غزه تاکید کرد: استفاده از ماده ۹۹ منشور ملل 
متحد، اقدامی شجاعانه از سوی شما برای حفظ صلح و امنیت 

بین المللی بوده و مورد حمایت افکار عمومی جهان است.
امیرعبداللهیان به اوضاع بغرنج و ناگوار انسانی در جنوب غزه 
و آوارگی و ســرگردانی زنان و کودکان در سرمای زمستان در 
بیابان های جنوب غزه اشاره کرد و تسریع در ایجاد بازدارندگی 
در مقابــل جنایات رژیم اســراییل و حمایت از شــهروندان 
فلسطینی از جمله گشایش فوری مرز رفح برای ارسال کمک 

های انساندوستانه و توقف کوچ اجباری را خواستار شد.

  سیاست خارجی
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عضو هیأت رئیســه مجلس شورای اسامی گفت: کلیات 
لایحه بودجه ســال ۱۴۰۳ سه شنبه ۲۱ آذرماه در صحن 

مجلس به رأی گذاشته می شود.
روح الله متفکــر آزاد در گفت و گو بــا خبرنگار پارلمانی 
ایرنا گفت: کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ سه شنبه ۲۱ 

آذرماه در صحن مجلس به رأی گذاشته می شود.
عضــو هیأت رئیســه مجلس اظهار داشــت: در صورت 
تصویب کلیات لایحه بودجــه ۱۴۰۳ در صحن مجلس، 
نماینــدگان طبق  آیین نامه جدید پنج روز فرصت دارند تا 
پیشنهادات خود را در سیستم بارگذاری کنند و پس از آن 
نیز کمیسیونهای تخصصی به مدت پنج روز لایحه بودجه 

را مورد رسیدگی قرار می دهند.
وی افزود: پس از بررسی پنج روزه بودجه در کمیسیونهای 
تخصصی مجلس کمیسیونها گزارش پیشنهادات خود را 

برای بررسی به کمیسیون تلفیق ارائه خواهند کرد.
متفکر آزاد خاطرنشــان کرد: کمیســیون تلفیق نیز یک 
هفتــه فرصت دارد تا لایحه بودجه را مورد بررســی قرار 
دهد که این فرصت یک هفتــه ای طبق آیین نامه قابل 

تمدید است.
عضو هیأت رئیســه مجلس اظهار داشــت: این تغییر در 
زمانبنــدی بررســی بودجه به خاطر ارائــه دو مرحله ای 
لایحه بودجه به مجلس اســت و در زمــان ارائه بخش 
دوم لایحه بودجه به مجلس نیز کمیسیونها برای بررسی 

لایحه تشکیل جلسه خواهند داد.
عاوه بر این احمد راستینه عضو کمیسیون تلفیق بودجه 
نیز در گفتگو بــا ایرنا،اعام کرد که کلیات لایحه بودجه 
پس از بررســی در کمیسیون تلفیق، روز دوشنبه )۲۰آذر( 

در این کمیسیون به رای گذاشته خواهد شد.
طبق ماده ۱۸۱ آیین نامه داخلی مجلس شورای اسامی، 
هیأت رئیســه مجلس موظف است پس از وصول بخش 
اول لایحه بودجه، بافاصله آن را برای اطاع نمایندگان 
در ســامانه قانونگذاری و نظارت مجلــس، بارگذاری و 
به کمیســیون تلفیق و سایر کمیســیون ها ارجاع نماید، 
کمیسیون تلفیق موظف است ظرف پنج روز گزارش خود 
را در مورد رد یا تأیید کلیات ماده واحده به هیأت رئیســه 
مجلس ارســال کند، رســیدگی به کلیات ماده واحده در 
صحــن مجلس »مطابق بند ب مــاده ۱۰۸« این قانون 
انجام می شــود، در جلســه رســیدگی به کلیات، بعد از 
گزارش کمیســیون تلفیق، گزارش کمیســیون برنامه و 
بودجه و محاســبات در مورد کلیات بــه مدت ده دقیقه 
اســتماع می شــود، چنانچه در این مرحله، کلیات ماده 
واحده به تصویب مجلس نرسد، دولت موظف است ظرف 
هفت روز، مــاده واحده را با اصاحات، مجدداً به مجلس 

تقدیم کند.
طبق ماده ۱۰۸ آیین نامه داخلی مجلس، در مورد کلیات 
هر طرح یا لایحـه، ابتـداء سـخنگوی کمیسـیون اصلی 
حداکثر ده دقیقه گزارش میدهد، پس از آن حداکثر سـه 
نفـــر مخالف و سه نفر موافق به ترتیب یک نفر مخالف 
و یک نفـــر موافـق وسپس نماینـــده دولـت و پـس از 
آن سـخنگوی کمیسـیون هرکـــدام حداکثر پنج دقیقه 

صحبت می کنند

فرمانــده نیروی دریایی ارتش جمهوری اســامی ایران 
با ارائه گزارشــی از دیدارهای خــود با مقامات جمهوری 
آذربایجان تاکید کرد که آنچه جزو اهداف مان بود، حاصل 

شد.
به گزارش ایســنا، امیــر دریادار شــهرام ایرانی فرمانده 
نیروی دریایــی ارتش جمهوری اســامی ایران ضمن 
تشــکر از مهمان نوازی فرمانده نیروی دریایی جمهوری 
آذربایجان و وزیر دفاع این کشــور که تمهیدات لازم را 
اندیشــیده بودند، گفت: طــی دو روز اخیر ماقات های 
خیلــی خوبی هم با فرمانده نیــروی دریایی و وزیر دفاع 
جمهوری آذربایجان برگزار و همچنین بازدیدهای خوبی 
از پایگاه هــای دریایــی، بخش های آموزشــی و مراکز 
فرماندهی کنترل و ســامانه هایی که اســتفاده می کنند، 

انجام شد.
وی افزود: قطعا خروجــی همان طور که انتظار می رفت، 
بود و کاما مشتاق هســتند که بتوانیم به زودی اتفاقات 
خوبــی را رقم بزنیم، در واقع آنچه اهداف مان بود حاصل 

شد.
فرمانده نیروی دریایی ارتش جمهوری اسامی ایران که 
به باکو سفر کرده بود، در دیدارهای خود با فرمانده نیروی 
دریایی و وزیــر دفاع جمهــوری آذربایجان درخصوص 
گســترش همکاری های دو کشور در حوزه دفاعی رایزنی 

و تبادل نظر کرد.

زهرا ارشادی ســفیر و معاون نمایندگی ایران در سازمان ملل 
اعام کرد: جمهوری اســامی ایران مجدداً خواســتار توقف 
فوری تجاوز به غــزه، توقف همه حمایت های نظامی از رژیم 
متجاوز و اشــغالگر و اجرای توقف پایدار و بادوام خصومت ها 

است.
بــه گزارش ایرنا، زهرا ارشــادی ســفیر و معــاون نمایندگی 
دائم ایران در ســازمان ملل متحد به وقت محلی در نشســت 
مجمع عمومی ســازمان ملل افزود: همه عامان جنایات علیه 
فلسطینیان، از جمله کسانی که به رژیم اسرائیل برای ارتکاب 
جنایات وحشیانه در فلسطین، به ویژه در غزه کمک می کنند، 

باید پاسخگو باشند.
این دیپلمات ارشــد جمهوری اســامی ایران که در نشست 
مجمــع عمومی ســازمان ملل با عنــوان »تقویت هماهنگی 
کمک های بشردوستانه و کمک های بشردوستانه سازمان ملل 
متحد، از جمله کمک های ویژه اقتصادی« ســخن می گفت، 
افزود: تمام اصول و اهداف منشــور ملل متحد، به ویژه احترام 
به حاکمیت و تمامیت ارضی کشورها، باید توسط همه کشورها 
و همچنین ســازمان های کمک های بشردوستانه، هنگام ارائه 
کمک های بشردوستانه در سرزمین های دیگر، به شدت رعایت 
شــود. از آنجایی که کشورها نقش و مســئولیت اصلی را در 
واکنش به شــرایط اضطراری بشردوستانه خود دارند، مالکیت 
و رهبری ملــی در هماهنگی کمک های بشردوســتانه برای 

اطمینان از ارائه مؤثر آن باید مورد تایید قرار گیرد.
وی اضافه کرد: در همین راســتا، هر گونه بحران یا شــرایط 
اضطراری بشردوســتانه، به ویــژه آنهایی که عمداً تحت یک 
برنامه سیاســی مشــخص و پنهان ایجاد شده اند، نباید منجر 

به مداخله خارجی، از جمله به بهانه مسئولیت حفاظت شود.
او تصریح کرد: جمهوری اسامی ایران بر اهمیت فعالیت های 
کمک های بشردوســتانه، از جمله سیستم واکنش بشردوستانه 
سازمان ملل متحد، با حفظ ماهیت صرفاً بشردوستانه آن تأکید 

می کند.
معاون نمایندگی ایران در سازمان ملل گفت: ما قویاً معتقدیم 
که کسانی که به عنوان مشــارکت کنندگان اصلی در جنگ ها 
و اشــغال های طولانی مدت با مشارکت خود یا از طریق تهیه 
تسلیحات پیچیده خدمت می کنند، باید بار بیشتری را در تأمین 
مالی پاســخ های بشردوستانه ســازمان ملل به دوش بکشند. 
این همچنین شــامل کسانی می شــود که مسئولیت تاریخی 
در انتشار گازهای گلخانه ای دارند که منجر به تغییرات سریع 

آب و هوا و تشدید بایا می شود.
وی تصریــح کرد: مــا همچنین موقعیت هایــی را که در آن 
نیازهای بشردوســتانه جمعیت هایی که در محرومیت شــدید 
به عنــوان یک ابزار سیاســی یا ابزار نظامی گــروگان گرفته 
می شــوند، از جمله با اعمال انســداد برای گرسنگی دادن به 
غیرنظامیان، به شدت محکوم می کنیم. عاوه بر این، سازمان 

ملل متحد باید اطمینان دهد که تمام کمک های بشردوستانه 
بایــد بین تمام جمعیت های نیازمنــد به طور بی تفاوت و بدون 

هیچ گونه مداخله ای از سوی اهداکنندگان توزیع شود.
ارشــادی ادامه داد: جمهوری اســامی ایران اقدامات قهری 
یکجانبــه را یکی از موانع اصلــی می داند که مانع تاش های 
بین المللی برای ارائه کمک های بشردوستانه می شود و در عین 
حال یکی از منابع اصلی ایجاد بحران های انســانی در سراسر 
جهان اســت. در حالی که منطقه ما مستعد بایای مختلف از 
جملــه زلزله، خشکســالی، گرد و غبار و طوفان های شــن و 
همچنین سیل اســت، جمهوری اسامی ایران به شدت از بار 
اضافی که تحریم های یکجانبه غیرقانونی به آن وارد شــده 

است را به دوش می کشد.
معاون سفیر و نماینده دائم ایران درسازمان ملل گفت: بحران 
های بشردوســتانه زیادی در سراســر جهان وجــود دارد که 
توجه ســریع ما را می طلبد. در مورد وضعیت بشردوستانه در 
افغانســتان، همانطور که در این مدت همه ساله در این ارگان 
و با توجه به این بند دســتور جلسه و با نزدیک شدن به فصل 
زمســتان و وضعیت مردم افغانســتان به ویژه زنان، دختران و 
کودکان، دارد بدتر شود. ارائه به موقع کمک های بشردوستانه 
به هیچ وجه نباید به دلیل ســایر بحران های بشردوستانه در 
حال ظهور در سراســر جهان سیاسی، مشروط یا نادیده گرفته 

شود.
او افــزود: عاوه بــر این، باید تمام تاش خــود را انجام داد 
تا کشــورهای میزبان پناهجویان و شهروندان افغان، به ویژه 
همسایگان، دسترســی بدون مانع به کالاهای بشردوستانه و 
ســایر کالاها داشته باشند. افغانســتان در ماه های اخیر زلزله 
های ویرانگری را تجربه کرده است. نیازهای بشردوستانه آنها 
بســیار فراتر از آن چیزی اســت که جمهوری اسامی ایران 
تاکنون برای آنها فراهم کرده است. جامعه بین المللی باید به 

این وضعیت اضطراری رسیدگی کند.
این دیپلمات ایران تصریــح کرد: جامعه بین الملل همچنان با 
یکــی از چالش های اســتثنایی و بزرگترین آزمون ها در تاریخ 
خود در مورد شــرایط اضطراری بشردوستانه مواجه است، زیرا 

در تاش برای رسیدگی به وضعیت انسانی در غزه است.
معاون نمایندگی ایران در سازمان ملل تاکید کرد: نوار غزه در 
بدترین محاصره از سال ۲۰۰۷ قرار دارد و وضعیت بشردوستانه 

هر روز بدتر می شــود، در حالی که به دلیل جنایات وحشیانه 
روزانه رژیم اسرائیل علیه مردم بی گناه فلسطین، تعداد کشته 
ها در حال افزایش اســت. بیمارســتان ها، مساجد، کلیساها، 
مدارس و دیگر زیرساخت های صرفا غیرنظامی مصون نمانده 
انــد و صدها نفر در داخل این مکان ها به طرز وحشــیانه ای 
ساخی شــده اند. ۷۰ درصد قربانیان کودکان و زنان هستند. 
بســیاری از مردم آواره شــده اند. بیش از ۸۰ خبرنگار کشته 
شــده اند. تقریباً ۱۳۱ کارمند UNRWA دیگر در میان ما 
نیستند. اماکن UNRWA تحت حمات عمدی قرار دارند و 
افرادی که به داخل این اماکن پناه برده اند بمباران می شوند. 
دسترســی بدون مانع همچنان چالش اصلی ارائه کمک های 

بشردوستانه به فلسطینیان است.
ارشــادی گفت: آنچه بســیار ناراحت کننــده، ناامید کننده و 
غیرقابل قبول است، انفعال جامعه بین المللی از جمله سازمان 
ملل و بویژه شــورای امنیت در مواجهه با بحران انسانی غزه 
است. مکث های بشردوســتانه راه حلی برای وخامت اوضاع 
در غزه نیســت. در چنین وضعیت وخیم، همدردی دیگر کافی 

نیست.
وی افزود: متأســفانه، به جای محکوم کردن وحشیگری رژیم 
اسرائیل در غزه، کشــورهایی که طرفداران سرسخت مداخله 
بشردوســتانه در سایر کشــورها هســتند، در حالی که سابقه 
هولناکی از مداخات نظامی در کشورهایی از جمله افغانستان، 
عراق، ســوریه و لیبی دارند، در عــوض با ابراز حمایت خود از 
رژیم هم در کام و هم با تهیه تســلیحات پیشرفته، رژیم را 

جسور می کنند.
این دیپلمات ایرانی تاکید کــرد: ما قویاً معتقدیم که پرداختن 
به علل ریشــه ای بحران های انســانی و شــرایط اضطراری 
و همچنین ســرمایه گذاری بیشــتر در زمینه پیشگیری، تنها 
راه حل های پایدار برای این پدیده جهانی است. در خاورمیانه، 
که به دلیل درگیری های ناشــی از مداخات نظامی و اشغال 
طولانی مدت، به ویژه در فلســطین، حجــم قابل توجهی از 
کمک های بشردوســتانه را به خود جلب می کند، باید به علل 
ریشه ای بحران های بشردوستانه فوری رسیدگی شود. در این 
راستا، شورای امنیت موظف است به مسئولیت های ذاتی خود 
به عنوان گامی اساســی برای پایان دادن به بحران انسانی در 
منطقه ما به ویژه در پایان دادن به جنایات وحشــیانه ای که 

رژیم اسرائیل در غزه مرتکب می شود، عمل کند.
ارشــادی در پایان گفت: جمهوری اســامی ایــران مجدداً 
خواســتار توقف فوری تجاوز به غزه، توقف همه حمایت های 
نظامی از رژیم متجاوز و اشغالگر و اجرای توقف پایدار و بادوام 
خصومت ها اســت. همه عامان جنایات علیه فلســطینیان، 
از جمله کســانی که به رژیم اســرائیل برای ارتکاب جنایات 
وحشــیانه در فلســطین، به ویژه در غزه کمک می کنند، باید 

پاسخگو باشند.

ایران: خواستار توقف فوری تجاوز به غزه و حمایت های نظامی از رژیم 
اسرائیل هستیم 

عضو هیات رئیسه مجلس؛

کلیات لایحه بودجه سه شنبه در 
صحن مجلس به رأی گذاشته 

می شود 

در گفتگو با دبیرکل سازمان ملل متحد؛

امیرعبداللهیان: ادعای رژیم 
اسراییل مبنی بر لغو آتش بس از 
سوی حماس سراسر کذب است 

تحلیل دریادار ایرانی از آینده 
همکاری های نظامی تهران و باکو

با  رئیس ســازمان پدافند غیرعامل کشــور 
تاکید بر ضرورت ایجاد شــعب خاص جهت 
رسیدگی به جرایم مرتبط با پدافند غیرعامل 
گفت: دادستان های سراسر کشور پرونده های 
احتمالی مربــوط به پدافنــد غیرعامل را در 

اولویت رسیدگی قرار دهند.
به گــزارش خبرنــگار دفاعی ایرنا، ســردار 
غامرضــا جالی در دیدار حجت الاســام 
والمســلمین موحدی دادستان کل کشور در 
ابتدا به بیان تاریخچه تشکیل سازمان پدافند 
غیرعامل کشور، تشریح ساختار و ماموریت ها 

و رسالت های این سازمان پرداخت.
وی همچنین گزارشــی از آخریــن اقدامات 
صورت گرفته و مهمترین اســناد، نظام ها و 
دستورالعمل های مصونسازی و عملیاتی ارائه 
و برنامه های در دست انجام سازمان تشریح 

شد.
سردار جالی چگونگی تصویب و اباغ قانون 
تشکیل ســازمان پدافند غیرعامل کشور در 
مجلس شورای اسامی را تبیین کرد و اظهار 
داشــت: قانون مصوب مجلس در جهت این 
بود که ضعف های موجود در اجرایی ســازی 
اساسنامه ســازمان پدافند غیرعامل برطرف 

شود.
تعیین ضمانت اجرایی تصمیمات کارگروه 

دائمی پدافند غیرعامل در قانون
وی با بیان اینکه در قانون تشــکیل سازمان 
پدافند غیرعامل کشور، کارگروه دائمی پدافند 
غیرعامل کشــور به ریاست رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح بالاترین مرجع تصمیم گیری 
در حوزه پدافند غیرعامل کشــور اســت که 
ابــاغ رئیــس کارگروه  با  تصمیمــات آن 
مزبــور برای همه دســتگاه های لشــکری، 
کشــوری، بخش دولتی و عمومی غیردولتی 
لازم الاجراســت، افــزود: ضمانــت اجرایی 
تصمیمات این کمیته در قانون تعیین شــده 
 است و با مســتنکفین برخورد قانونی خواهد 

شد.
به گفته ســردار جالی، تصمیمات کارگروه 

دائمی پدافنــد غیرعامل بــا امضای رئیس 
ســتاد کل نیروهای مســلح اباغ می شود و 
برای همه دســتگاه های لشکری و کشوری 
لازم الاجراســت که این فصــل جدیدی از 
اســتفاده قانون و ظرفیت های قانونی تعیین 
شــده برای اجــرای ماموریت هــای پدافند 

غیرعامل خواهیم بود.
رئیس سازمان پدافند غیرعامل کشور با تاکید 
بر ضرورت بکارگیری ظرفیت های دســتگاه 
قضا بــرای اجرا و اســتقرار نظام های پدافند 
غیرعامــل در بخش مختلف بــرای مصون 
ســازی زیرســاخت ها و ارتقای تاب آوری و 
پایــداری ملــی تصریح کرد: درخواســت ما 
این اســت که با اباغ قانون تشکیل سازمان 
پدافندغیرعامــل به دادســتان های سراســر 
کشــور، اهمیت اجرای آن مــورد تأکید قرار 

گیرد.
اختصاص شعب خاص جهت رسیدگی به 

جرایم مرتبط با پدافند غیرعامل
ســردار جالی همچنین بر لزوم پیش بینی 
و اختصاص شــعب خاص جهت رسیدگی به 
جرایــم مرتبط با پدافنــد غیرعامل در مراکز 

استان ها و به ویژه در تهران تاکید کرد.
وی همچنین درخواســت کرد که با توجه به 
اهمیت موضوع پدافند غیرعامل، دادستان های 
سراســر کشور پرونده های احتمالی مربوط به 
پدافند غیرعامل را در اولویت رســیدگی قرار 

دهند.
به گفته وی ضروری اســت که رئیس کمیته 
پدافنــد غیرعامل دادســتانی کل، به عنوان 
نماینــده آن دادســتانی به ســازمان پدافند 

غیرعامل کشور معرفی گردد.
مســئله پدافند غیرعامل از ضروریات کشور 

است
حجت الاسام و المسلمین موحدی دادستان 
کل کشــور نیز در این دیدار مســئله پدافند 
غیرعامل را از ضروریات کشــور دانســت و 
گفت: اینکه مــا در تقویم خود هفته ای را به 
این موضوع اختصاص داده ایم نشــان دهنده 

اهمیت وجود این سازمان است.
وی با اشــاره به فرموده مقام معظم رهبری 
در خصوص پدافند غیرعامل گفت: همانگونه 
که رهبر انقــاب فرموده اند پدافند غیرعامل 
یک اصل برای همیشــه است و نباید با هیچ 
بهانه و توجیهی متوقف شود؛ لذا هشتم آبان 
ماه ســالروز فرمان مقام معظم رهبری برای 
تشکیل کمیته دائمی پدافند غیرعامل است و 
این روز در تقویم رسمی کشور نیز با تصویب 
شورای عالی انقاب فرهنگی بنام روز پدافند 

غیرعامل نامگذاری شده است.
ذات اقدامات ســازمان پدافند غیرعامل 

پیشگیرانه است
دادستان کل کشور با بیان اینکه ذات اقدامات 
این سازمان پیشــگیرانه است گفت: تکالیف 
سازمان پدافند و دادســتانی کل در موضوع 
پیشگیری یک تکلیف واحد است. ما به دنبال 
پیشگیری از وقوع جرم و آسیب های اجتماعی 
هستیم و ســازمان پدافند غیرعامل به دنبال 
پیشگیری و مقابله با تهدیدات دشمن در ابعاد 

مختلف است.
وی با اشــاره بــه قانــون جدیدالتصویب در 
خصوص ســازمان پدافند غیرعامل گفت: بر 
اساس قانون تشکیل سازمان پدافند غیرعامل 
کشور که در شهریورماه سال جاری تصویب 
و اباغ شــده است همه دســتگاه ها موظف 
هستند نســبت به انجام تکالیف خود اهتمام 

بیشتری داشته باشند.
باید دانش و آگاهی مردم و مسئولان در 

خصوص پدافند غیرعامل افزایش یابد
حجــت الاســام و المســلمین موحــدی 
خاطرنشــان کرد: یکی از کارهای مهمی که 

باید سازمان پدافند غیرعامل دنبال کند ارتقاء 
و افزایش آگاهی هــای عمومی مردم درباره 
کارکرد و اهمیــت پدافند غیرعامل اســت. 
بحمدالله مردم کشــور ما در جایی که اقناع و 
توجیه شده باشند همکاری و هم افزایی بسیار 
خوبی بــرای دنبال کــردن برنامه های نظام 
خواهند داشت. باید با استفاده از اطاع رسانی 
اصولی، شفاف ســازی و اجــرای برنامه های 
مختلــف فرهنگی اهمیــت پدافند غیرعامل 
برای مردم روشــن شــده و از ظرفیت های 
مردمی برای پیگیری اهداف سازمان استفاده 

کرد.
وی ادامه داد: این مسئله از آن میزان اهمیتی 
برخوردار است که شاید بتوان در کتب درسی 
مقاطــع مختلف تحصیلی هم به این موضوع 
پرداخته شــود. باید نســل جوان و نوجوان با 
ابعاد مختلف پدافند غیرعامل آشــنا شــده و 

آموزش های مناسب را کسب کنند.
دادستان کل کشــور تشریح و تبیین موضوع 
پدافند غیرعامل را برای مدیران و مسئولان 
ضروری دانســت و گفــت: از زمان پیروزی 
انقاب اسامی تاکنون دشــمن هیچگاه از 
دشمنی با ملت ایران دست بر نداشته و دائما 
به دنبال ضربه زدن به کشــور بوده است؛ لذا 
تبیین و تشریح جایگاه پدافند غیرعامل برای 
مسئولان و مدیران کشــوری یک ضرورت 

دائمی است.
حجــت الاســام و المســلمین موحدی با 
تاکید بر ایجاد حساســیت بــرای همه مردم 
و مســئولان گفت: در وهله اول مســئولان 
و در وهلــه دوم مــردم باید نســبت به این 
موضوع حســاس شــوند و این کار بر عهده 
مدیران ســازمان پدافند غیرعامل است. همه 
دستگاه های کشــور، وزارتخانه ها، سازمان ها 
و بخش های مختلف کشــور باید نســبت به 
تهدیدات دشمن به ویژه تهدیدات نوین آشنا 
شــده و اقدامات پیشــگیرانه را با سرعت در 
دستور کار قرار داده و تهدیدات را به فرصت 

تبدیل کند.

سردار جلالی در دیدار با دادستان کل کشور؛

ضرورت ایجاد شعب خاص جهت رسیدگی به جرایم مرتبط با پدافند غیرعامل 

در جریان تقدیم اســتوارنامه سفیر جمهوری 
اسامی ایران به رئیس جمهور کنیا، »ویلیام 
ســاموئی روتو« با مثبت خواندن نتایج سفر 
اخیر رییس جمهور کشورمان به کنیا و توافق 
های بعمل آمده در جریان این سفر، بر اجرای 

توافقات طرفین تاکید ورزید. 
به گزارش حوزه سیاســت خارجی ایرنا؛ علی 
غامپور، سفیر جدید جمهوری اسامی ایران 
در کنیا در دیدار با »ویلیام ســاموئی روتو«، 
رئیس جمهور کنیا در کاخ ریاســت جمهوری 

این کشور استوار نامه خود را تقدیم وی نمود.
در ایــن دیــدار، رئیس جمهــور کنیا ضمن 
خوشــامدگویی به سفیر کشــورمان در آغاز 
مأموریت وی، بر گســترش و تقویت فزاینده 
مناسبات با جمهوری اسامی ایران با هدف 

ایجاد فرصت های بیشــتر تجاری، ســرمایه 
گذاری و توسعه ای تأکید کرد.

رییس جمهور کنیا همچنین با مثبت خواندن 
نتایج ســفر اخیــر رییس مجمهــور محترم 
کشــورمان به کنیا و توافق های بعمل آمده 
در جریان این سفر، بر اجرای توافقات طرفین 

تاکید ورزید.

ابراز خرسندی رئیس جمهور کنیا از نتایج سفر اخیر آیت الله رئیسی به این کشور 
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نام اولین ماه نورد استرالیا انتخاب شد

رئیس آژانس فضایی کشــور هند به تازگی یک نقشــه راه 
موقت برای اکتشاف ماه ارائه کرده و اعلام کرده که هند در 
حــال تعیین اهداف بلندمدتی برای ایجاد یک پایگاه در ماه 

تا قبل از سال ۲۰۵۰ است. 
به گزارش ایســنا و به نقل از اســپیس، رئیس ســازمان 
تحقیقات فضایی هند )ISRO( در یک ســخنرانی در روز 
۲۸ نوامبر یک نقشــه راه موقت و یکپارچه برای کاوش ماه 
ارائه کرد. این طرح بر اساس دستاوردهای اخیر هند در ماه 
و پیشرفت جاه طلبی های انسان در پروازهای فضایی است.
هنــد با انجام ماموریت چاندرایان-۳ به پنجمین کشــوری 
تبدیل شد که در ســال جاری فرودی رباتیک بر روی ماه 
 Narendra( داشــته اســت. به دنبال آن، نارندرا مودی
Modi( نخســت وزیر این کشــور در ماه اکتبر گفت که 
هند بایــد »اهداف جدید و جاه طلبانه« از جمله رســاندن 

فضانوردان روی ماه تا سال ۲۰۴۰ را دنبال کند.
ایجاد یک پایگاه برای هند در ماه در دهه ۲۰۴۰

رئیس آژانس اکتشــافات فضایی هند نقشــه راه یکپارچه 
اکتشــاف ماه را با طرح بلندمدت ایجاد یک پایگاه روی ماه 

حوالی سال ۲۰۴۷ تشریح کرد.
ماموریت های مشــخص شده شامل ارســال یک ماه نورد 
مشــترک هندی و ژاپنی به نام لوپکــس )LUPEX( و 
تلاش برای بازگردانــدن نمونه های ماموریت چاندرایان-۴ 

)Chandrayaan-۴( از ماه به زمین است.
چنیــن کاری با تصور ایجــاد یک پایگاه سرنشــین دار به 
رهبری ناســا در مدار ماه، فرود انسان روی ماه و در نهایت 

ایجاد یک پایگاه روی ماه پیش بینی شده است.
یک فضاپیمای نسل بعدی )NGLV( برای تسهیل برخی 
از این ماموریت ها توسعه خواهد یافت. این موشک جدید تا 

حدی قابل استفاده مجدد خواهد بود.
این طرح ها آزمایشــی هستند، اما تفکر آژانس فضایی هند 
را آشــکار می کنند و نشــان از جاه طلبی های بلندمدت آن 
دارند. به طور دقیق تر، ایــن آژانس در حال حاضر در حال 
آماده سازی ماموریت های آزمایشی به عنوان گامی به سوی 
یک ماموریت مداری سرنشــین دار بــا فضاپیمای گاگانیان 

)Gaganyaan( خود است.
 

پس از برگــزاری یک مســابقه برای فرســتادن نام های 
گوناگــون و رای گیری عمومــی، اولین ماه نورد اســترالیا 

نام گذاری شد. 
به گزارش ایسنا و به نقل از اسپیس، اولین ماه نورد استرالیا 
پس از رای گیری عمومی برای نام گذاری این وســیله نقلیه 

فضایی، »رو-ور«)Roo-ver( نام گرفت.
»آژانــس فضایی اســترالیا« در حال ســاخت یک ماه نورد 
نیمه خــودکار اســت کــه بــا مشــارکت ناســا و برنامه 
»آرتمیس«)Artemis( این آژانس در اوایل ســال ۲۰۲۶ 
به ســوی ماه پرتاب خواهد شد. رو-ور نمونه های خاک ماه 
را جمع آوری می کند که ناســا قصد دارد از آنها اکســیژن 
اســتخراج کند. این یک گام کلیدی در جهت ایجاد حضور 
پایدار انسان روی ماه و تولید سوخت موشک برای پشتیبانی 

از ماموریت های آینده به مریخ است.
نام رو-ور از میان بیش از ۸۰۰۰ نام فرستاده شده به مسابقه 

نام گذاری ماه نورد استرالیا انتخاب شد.
ماننــد  نام هایــی  کــه  اســامی  کوتــاه  فهرســت 
 ،)Kakirra(»کاکیــرا« ،)Coolamon(»کولامــون«
»میتشــیپ«)Mateship( را نیز در بر داشــت، بین ۲۰ 
نوامبر و اول دســامبر در معرض رأی گیــری عمومی قرار 
گرفت و حدود ۲۰ هزار اســترالیایی به نام مورد علاقه خود 

رأی دادند.
»ســیوا«)Siwa( یک شــرکت کننده از نیو ساوت ولز که 
نام رو-ور را ارائه کرد، در بیانیه  منتشرشــده توسط آژانس 
فضایی استرالیا گفت: ماه نورد ما شایسته نام گذاری از روی 
یک نماد استرالیایی است که روحیه استرالیایی ما را در این 
تلاش جدید برای پرتاب نشــان دهد. کانگورو بخشــی از 
نشــان ملی استرالیاست و زمان آن فرا رسیده است که علم 

استرالیا جهش بعدی را تا رسیدن به فضا انجام دهد.
انتظار می رود رو-ور که وزن آن تقریبا ۲۰ کیلوگرم اســت، 
در نزدیکی قطب جنوب ماه فرود بیاید و تقریبا نیمی از یک 
روز قمری )۱۴ روز زمینی( را به جســت وجوی ســطح ماه 
بپردازد تا خاک ماه موســوم به رگولیت را جمع آوری کند. 
ســپس، ناسا تلاش خواهد کرد تا با اســتفاده از تجهیزات 
جداگانه ای که همراه ماه نورد به ماه فرســتاده خواهند شد، 

اکسیژن را از نمونه ها استخراج کند.
اگرچــه این ماه نورد تا حد زیــادی از راه دور و از زمین کار 
خواهد کرد امــا توانایی انجام دادن برخی از وظایف قمری 
را به تنهایی خواهد داشــت. این کار به محافظت کردن از 
ماه نورد در صورت تداخل یافتن شــرایط ناملایم محیط ماه 

با ارتباطات کمک خواهد کرد.
 دو ائتلاف روی طراحی ماه نــورد کار می کنند که یکی از 
 Newton(»نام دارد. »نیوتن کمپبل »AROSE« آنها
Campbell( مدیر برنامه های فضایی AROSE گفت: 
وقتی در مورد ماه صحبت می کنیم، ممکن اســت منظور ما 
فقط چند ثانیه تاخیر باشد که به دلیل فاصله از زمین است. 
مشــکلات سیگنال اضافی ممکن اســت براساس تعدادی 
از عوامل مانند تداخل الکترومغناطیســی ناشــی از تابش 
خورشــیدی رخ دهند. بنابراین، بایــد جنبه هایی از خودکار 
بودن معرفی شــوند که در زمان تأخیر قابل توجه، به طور 
مؤثر به هدایت ربات کمک کنند. هدف این اســت که کار 
ادامه یابد و اطمینان حاصل شــود که ماه نورد ایمنی خود و 

محیط زیست را حفظ می کند.

 

ســامانه رهایشــی در دانشگاه استنفورد ســاخته شده که 
می تواند دارو را به آرامی در بدن رها کند. این ســامانه این 
امــکان را فراهم می کند که بیمار دیابتی هر چهار ماه یک 
بار دارو تزریق کند. این فناوری در مرحله آزمایشگاهی بوده 

و روی موش ها با موفقیت آزمایش شده است. 
به گزارش ایســنا به نقــل از پایگاه خبری فنــاوری نانو، 
مهندســان دانشگاه اســتنفورد یک سیستم تحویل داروی 
هیدروژلــی ارائــه کرده اند کــه تزریق روزانــه یا هفتگی 
 Ozempic داروهای دیابت و داروهای کنترل وزن مانند
Mounjaro ،Trulicity ،Victoza، را بــه یــک 

تزریق هر چهار ماه یک بار تبدیل می کند.
محققــان معتقدند که چنین سیســتمی، مدیریت دیابت و 
وزن را تا حد زیادی بهبود می بخشــد، انطباق دارو را بهبود 
بخشــیده و به افراد مبتلا به دیابت نوع ۲ کمک می کند تا 

نتایج سلامت طولانی مدت را تجربه کنند.
نیم میلیارد نفر در جهــان از بیماری دیابت رنج می برند که 
از این میان ۱۳۰ میلیون نفر در آمریکا زندگی می کنند که 
درمــان آنها ۴۰۰ میلیارد دلار هزینه بــه دنبال دارد. پپتید 
شبیه گلوکاگون GLP( ۱-۱( به عنوان یک داروی معجزه 
آســا شناخته می شــود که عوراض کمی دارد. این گروه از 

هیدروژل برای رهایش آهسته این دارو استفاده کردند.
راز ایــن هیدروژل در خصوصیــات فیزیکی منحصر به فرد 
آن اســت. هیدروژل ها چیز جدیدی نیستند، به عنوان مثال 
بسیاری از افراد لنزهای تماســی ساخته شده از هیدروژل 
اســتفاده می کنند. هیــدروژل از زنجیره هــای پلیمری و 
نانوذرات که مولکول های دارویی را نگه می دارند تشــکیل 
شده که با گسیخته شــدن این زنجیره،  محتویات دارویی 

آن آزاد می شود.
اریــک اپل از محققان این پــروژه می گوید: »هیدروژل ما 
طی چند ماه مانند حل شدن حبه قند در آب، حل می شود و 

ترکیبات آن مولکول به مولکول آزاد می شود.«
این هیدروژل جدید، که از لحــاظ فنی به عنوان هیدروژل 
پلیمر-نانوذره )PNP( شــناخته می شــود بــه راحتی با 
ســرنگ های رایج تزریق می شــود و به مدت چهار ماه در 
بدن دوام خواهد داشت و در این زمان داروی GLP-۱ را 

به آرامی وارد بدن می کند.
این ژل در ابعاد کوچک در بدن قرار داده می شود که برای 
بیمار مشکلی ایجاد نشود و حس ناخوشایندی نداشته باشد 
و به اندازه کافی هم ترکیبات دارویی داشته باشد که بتواند 

برای چهار ماه رهایش را انجام دهد.
این گروه تاکنون این تیم سیســتم جدید تحویل دارو را در 
موش های آزمایشگاهی با موفقیت بالا آزمایش کرده است. 
در موش صحرایی، یک تزریق واحد از این درمان مبتنی بر 
هیدروژل باعث بهبود مدیریت قند خون و وزن در مقایسه 
با تزریق روزانه یک داروی تجاری پیشــرو می شــود. این 
سیستم تحویل دارو می تواند در سایر داروها و سایر شرایط 

نیز اعمال شود.
 

بر اســاس نتایج کار محققان در آزمایشــگاه ملی آرگون 
)DOE( وزارت انرژی آمریکا، دانشگاه شیکاگو و دانشگاه 
کمبریج، فناوری محاســبات کوانتومی ممکن اســت یک 
ساختار جدید برای تولید کیوبیت را در اختیار داشته باشد. 

به گزارش ایســنا، این گروه تحقیقاتی با کشیدن لایه های 
نازک المــاس، بیت هــای کوانتومی را ایجــاد کردند که 
می توانند با تجهیزات و هزینه های قابل توجه کمتری کار 
کنند. این تغییر همچنین کنترل بیت ها را آسان تر می کند.

عنــوان  بــا  مقالــه ای  قالــب  در  آنهــا  یافته هــای 
 Microwave-Based Quantum Control
and Coherence Protection of Tin-

 Vacancy Spin Qubits in a Strain-Tuned
 Diamond-Membrane Heterostructure
در مجله Physical Review به چاپ رســیده اســت. 
محققان امیدوارند که بتوانند شــبکه های کوانتومی آینده 
را عملی تر کنند. الکس هایت، اســتادیار دانشکده مهندسی 
مولکولــی می گوید: »این روش به شــما امکان می دهد تا 
دمای عملیاتی این سیستم ها را به طور چشمگیری افزایش 
دهید، تا جایی که اســتفاده از آن ها به منابع بسیار کمتری 
نیاز داشته باشــد.« بیت های کوانتومی یا کیوبیت ها دارای 
ویژگی های منحصربه فردی هســتند که آنها را مورد توجه 
دانشمندان قرار می دهد؛ برای مثال می توانند عملًا در برابر 
تلاش های هک غیرقابل نفوذ باشند. اما چالش های مهمی 
وجود دارد کــه باید قبل از تبدیل شــدن به یک فناوری 

گسترده و روزمره، آنها را حل کرد.
یکــی از مســائل اصلی در درون »گره« نهفته اســت که 
اطلاعات را در طول یک شــبکه کوانتومی منتقل می کند. 
کیوبیت هایــی که این گره ها را تشــکیل می دهند به گرما 
و ارتعاشات بســیار حساس هســتند، بنابراین دانشمندان 
 بایــد آنها را تا دمــای بســیار پایین خنک کننــد تا کار 

کنند.
اکثــر کیوبیت ها برای راه اندازی به یک یخچال مخصوص 
بــه اندازه یک اتــاق و تیمی از افراد بســیار آموزش دیده 
نیاز دارند، بنابراین یک شــبکه کوانتومــی صنعتی نیاز به 

زیرساخت و نیروی کار زیادی دارد.
یکی از امیدوارکننده ترین انواع کیوبیت ها از الماس ساخته 
می شــود. این کیوبیت ها باید تــا اندکی بالای صفر مطلق 

خنک شوند.
این تیم می خواست ســاختار الماس را اصلاح کند تا ببیند 
چه پیشرفت هایی می تواند انجام دهد. دانشمندان دریافتند 
کــه اگر یک لایه نازک از الماس را روی شیشــه داغ قرار 
دهنــد، می توانند الماس را در ســطح مولکولی بکشــند. 
 چنین ســاختاری را می توان با امــواج ماکروویو نیز ایجاد

کرد.

  کهکشان تازه های علم

افراد دیابتی در آینده، فقط سالی 
سه بار دارو تزریق خواهند کرد

هند می خواهد تا سال ۲۰۴7 یک 
پایگاه در ماه بسازد

در دنیــای هوانوردی، جایی که نوآوری با آســمان بی کران 
ملاقات می کند، یک هواپیمای پیشــگام آماده است تا آینده 

سفرهای هوایی را بازتعریف کند. 
به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، با ۵۰۰L Celera که 
زاییده افکار گروه هوانوردی اوتو )Otto( است، آشنا شوید؛ 
هواپیمایی که نه تنها دارای طراحی متمایزی به شــکل یک 
تخم مرغ اســت، بلکه طرز فکر ما در مورد پرواز را نیز تغییر 

می دهد.
 ۵۰۰L Celera که قرار اســت در سال ۲۰۲۵ تولید شود، 
نمایانگر فناوری پیشــرفته و طراحی آینده نگرانه هواپیماها و 
نویدبخش سفرهای هوایی مقرون به صرفه تر و سازگارتر با 

محیط زیست است.
طراحی تخم مرغی شکل آن، متفاوت از هواپیماهای سنتی 
اســت که ما به دیدن آن ها در آسمان عادت کرده ایم. با این 
حال، این شکل منحصر به فرد فقط جنبه نمایشی ندارد. این 
نتیجه مهندسی دقیق با هدف کاهش نیروی پسا )drag( و 

به حداکثر رساندن کارایی است.
توانایی آیرودینامیکی ۵۰۰L Celera متحول کننده است. 
این طراحی خلاقانه به آن اجازه می دهد تا مسافت حیرت آور 
۵۰۰۰ مایل )۸۰۰۰ کیلومتر( را با یک بار سوخت گیری طی 

کند. علاوه بر این، در ســرعت های کروز به نرخ بهره وری 
اســتثنایی ۳۰ مایل با هر گالن دست می یابد. این به معنای 
مصرف سوخت کمتر، کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای و 

کمک قابل توجه به صنعت هوانوردی سبزتر است.
در حالی که ظاهر پیشــرو ۵۰۰L Celera توجه را به خود 
جلــب می کند، تاثیر واقعی آن در کارایی اقتصادی آن نهفته 
اســت. هزینه عملیاتــی تنها ۳۳۰ دلار در ســاعت آن، به 
طور چشــمگیری از میانگین بازار کــه اغلب از ۲۰۰۰ دلار 
در ســاعت برای هواپیماهای معمولی فراتر می رود، پایین تر 
اســت. این هواپیمای مقرون به صرفــه امکانات جدیدی را 

برای ســفرهای هوایی فراهم می کنــد و آن را برای طیف 
وسیع تری از مسافران و مشاغل قابل دسترس می کند.

۵۰۰L Celera نــه تنها مقرون به صرفه اســت، بلکه به 
محیط زیســت نیز توجه دارد. این هواپیما دارای یک موتور 
دیزلی پیشــرفته اســت که اثر انتشــار کربن آن را کاهش 
می دهد و به دستیابی ما به یک سیاره پاک تر کمک می کند. 
 Celera ،در عصری که پایداری یک نگرانی اساسی است
۵۰۰L به عنوان یک نور امید برای صنعت هوانوردی است و 
پتانسیل سفرهای هوایی دوستدار محیط زیست را به نمایش 

می گذارد.
۵۰۰L Celera دارای پتانســیل تأثیرگــذاری بر طراحی 
هواپیماهای آینده اســت. رویکرد نوآورانــه آن می تواند به 
عنوان طرحی برای نســل بعدی هواپیماها به حســاب بیاید 
و به توســعه گزینه های پایدارتر و مقرون به صرفه تر برای 

مسافران در سراسر جهان کمک کند.
۵۰۰L Celera که در سال ۲۰۲۵ به پرواز در خواهد آمد، 
چیزی فراتر از یک هواپیما را نشــان می دهد. این هواپیمای 
جدید نماد یک تغییر محسوس به سمت حمل و نقل هوایی 
کارآمدتر، مقــرون به صرفه و آگاهانه تر نســبت به محیط 

زیست است.

آینده سفرهای هوایی متحول می شود

طراحی منحصربه فرد هواپیمایی با ظاهر شبیه به تخم مرغ

ساخت بیت کوانتومی از الماس

دانشــمندان تجمع هــای غیرطبیعی از یک 
پروتئیــن را در مغز افراد مبتلا به زوال عقل 
زودرس شناسایی کرده اند که علت آن پیش 

از این مشخص نبود. 
به گزارش ایســنا و به نقل از ساینس دیلی، 
بیشــتر بیماری هــای تخریب کننده عصبی 
پروتئین هایی  ماننــد زوال عقــل، شــامل 
هســتند که در رشــته هایی به نام آمیلوئید 
جمع می شــوند. دانشــمندان در بیشتر این 
بیماری ها، پروتئین هایی را شناسایی کرده اند 
کــه در کنار هم جمع می شــوند. این امر به 
دانشــمندان امکان می دهد تا پروتئین ها را 
برای آزمایش های تشخیصی و درمان هدف 

قرار دهند.
بــا وجــود ایــن، دانشــمندان در حــدود 
عقــل  »زوال  مــوارد  از  درصــد   ۱۰

 frontotemporal(»فرونتوتمپورال
dementia( هنــوز پروتئین ســرکش را 
شناسایی نکرده بودند. آنها اکنون ساختارهای 
تجمعی پروتئین »TAF۱۵« را در این موارد 

مشخص کرده اند.
زوال عقل فرونتوتمپورال ناشــی از انحطاط 
لوب های پیشــانی و گیجگاهی مغز است که 
احساسات، شــخصیت، رفتار، گفتار و درک 
واژه ها را کنترل می کنند. این نوع زوال عقل 
معمولا در سنین پایین تری نسبت به بیماری 
آلزایمر آغاز می شــود و اغلب در افراد ۴۵ تا 
۶۵ ساله تشخیص داده می شود اما می تواند 
افراد جوان تر یا مسن تر را نیز تحت تأثیر قرار 

دهد.
در پژوهشــی که به سرپرســتی دانشمندان 
آزمایشــگاه بیولــوژی مولکولی »شــورای 
تحقیقــات پزشــکی«)MRC( در کمبریج 

انگلســتان انجام شد، ســاختارهای تجمعی 
پروتئین شناسایی شدند که می توانند هدفی 
بــرای پیشــرفت آزمایش هــا و درمان های 

تشخیصی آینده باشند.
ریســکلدی  »بنجامیــن  دکتــر 
Benjamin Ryskeldi-(»فالکــون

Falcon( مدیر این پروژه گفت: این کشف، 
درک مــا را در مورد اســاس مولکولی زوال 
عقل فرونتومپــورال تغییر می دهد. این یک 
یافته نــادر در مورد یک عضــو جدید گروه 
کوچکی از پروتئین هاست که در بیماری های 

تخریب کننده عصبی جمع می شوند.
وی افــزود: اکنــون که پروتئیــن کلیدی و 
ساختار آن را شناسایی کرده ایم، می توانیم آن 
را برای تشــخیص و درمان این نوع از زوال 
عقل فرونتومپورال هدف قرار دهیم. این کار 
شبیه به راهبردهایی است که در حال حاضر 
برای هدف قــرار دادن توده هــای پروتئین  
آمیلوئید بتا و تاو مشــخصه بیماری آلزایمر 

انجام می شوند.
دانشــمندان از یک میکروســکوپ پیشرفته 
الکترونــی  بــه »میکروســکوپ  موســوم 
بررســی  بــرای   )cryo-EM(»کرایــو
توده هــای پروتئیــن در چهار مغــز اهدایی 
مبتلا به این نوع زوال عقل فروتنومپورال در 
وضوح اتمی استفاده کردند. مغزهای اهدایی 
 Tammaryn(»لشــلی »تامارین  توسط 
Lashley( پژوهشــگر »موسسه نورولوژی 
 Queen Square(»اســکوئر کوئیــن 
Institute of Neurology( در »کالج 
لنــدن«)UCL( و »برناردینو  دانشــگاهی 
 )Bernardino Ghetti(»گتــی
پژوهشــگر دانشــکده پزشــکی »دانشگاه 

 )Indiana University(»ایندیانــا
شناسایی شدند.

براساس شــباهت هایی با سایر بیماری های 
تخریب کننــده عصبی، دانشــمندان مدت ها 
فکــر می کردند که در این نــوع زوال عقل، 
پروتئینــی به نــام FUS تجمــع می کند. 
مولکولی  بیولوژی  آزمایشــگاه  پژوهشگران 
با استفاده از میکروســکوپ الکترونی کرایو 
توانســتند تشــخیص دهند که تجمع های 
پروتئینی هر مغز دارای ساختار اتمی یکسانی 
هستند. آنها با کمال تعجب دریافتند که این 
پروتئین FUS نیست، بلکه پروتئین دیگری 

به نام TAF۱۵ است.
 )Stephan Tetter(»دکتر »اســتفان تتر
بیولوژی مولکولی و  دانشــمند آزمایشــگاه 
پژوهشــگر ارشــد این پروژه گفت: این یک 
نتیجه غیرمنتظره اســت زیــرا پیش از این 
پژوهــش، TAF۱۵ به عنــوان یک عامل 
آمیلوئید در  برای تشکیل شدن رشــته های 
شــناخته  عصبی  تخریب کننده  بیماری های 
نشده بود و هیچ ســاختاری از این پروتئین 
کرایو  الکترونی  میکروسکوپ  نداشت.  وجود 
با ارائه اطلاعاتی فراتر از توانایی  فناوری های 
پیشــین، درک ما را در مورد آسیب شناســی 
بیماری هــای  و  عقــل  زوال  مولکولــی 

به طور گســترده تری  تخریب کننده عصبی 
تغییر می دهد.

دکتر فالکون گفــت: چالش فنی در عملکرد 
میکروســکوپ الکترونی کرایو این است که 
مــا فقط می توانیم مغز چهار نفر را بررســی 
کنیــم. با وجود ایــن، اکنون کــه پروتئین 
کلیدی و ساختار آن را می شناسیم، می توانیم 
تجهیزاتی را برای ارزیابــی این تجمع های 
پروتئینی غیرطبیعــی در صدها نمونه بیمار 
ایجــاد کنیم تا میزان گســترده بودن آنها را 

مورد بررسی قرار دهیم.
زوال عقل فرونتومپورال و بیماری نورون 

حرکتی
برخــی از افــراد مبتــلا بــه زوال عقــل 
فرونتوتمپــورال، به بیمــاری نورون حرکتی 
نیز مبتلا هســتند. بیماری نــورون حرکتی، 
وضعیتی اســت که در آن افــراد به تدریج 
کنترل عضلات خود را از دست می دهند. در 
این پژوهش مشــخص شد دو نفر از افرادی 
که مغز آنها اهدا شــده بــود، علائم هر دو 
بیماری را دارند. پژوهشــگران در این افراد، 
همان ساختار تجمعی TAF۱۵ را در مناطق 
مغز مرتبط با بیماری نورون حرکتی شناسایی 

کردند.
دکتــر فالکــون ادامه داد: وجــود توده های 
یکســان TAF۱۵ در دو شــخص مبتلا به 
زوال عقــل فرونتومپــورال و علائم بیماری 
نــورون حرکتی، ایــن احتمــال را افزایش 
می دهــد که TAF۱۵ ممکن اســت در هر 
دو بیماری نقش داشته باشــد. ما اکنون در 
حال بررســی این موضوع هستیم که آیا در 
افراد مبتلا به بیماری نورون حرکتی در غیاب 
 TAF۱۵ زوال عقــل فرونتوتمپورال، تجمع

وجود دارد یا خیر.
این پژوهش در مجله »Nature« به چاپ 

رسید.

یک عامل جدید برای زوال عقل زودرس کشف شد

پژوهشــگران می گویند باکتری های ضروری 
برای گیاهان که در اکوسیستم های کشاورزی 
مثمر، مسئول تولید غذا هستند، به دلیل گرم 
شدن کره زمین در حال از بین رفتن هستند. 
بــه گــزارش ایســنا و بــه نقــل از آی ای، 
میکروب های دوست دار گیاه نقش مهمی در 
تقویت رشد، ســلامت و رفاه کلی گیاه دارند. 
این میکروب های مفید تعاملات همزیســتی 
بــا گیاهان ایجاد می کننــد و به دریافت مواد 
مغذی، مقاومت در برابر بیماری ها و سازگاری 

با آب و هوا کمک می کنند.
گرم شدن کره زمین

با این حال، یک مطالعه جدید پیش بینی کرده 
است که حضور آنها می تواند به شدت توسط 

گرمایش جهانی کم شود.
باکتری های  توزیع  و  فراوانی  پژوهشــگران، 
مفیــد گیاهــی)PBB( را در سراســر جهان 
ارزیابــی کردنــد و نحــوه واکنــش ایــن 
ریزموجودات بــه تغییــرات آب و هوایی در 
قرن آینده را مدل ســازی کردنــد و به نتایج 

هشداردهنده ای دست یافتند.
فرانسیســکو دینی آندروت استاد علوم گیاهی 
در دانشگاه ایالتی پن می گوید: گیاهان توسط 
مجموعه ای از میکروب ها بر روی تن و ریشه، 

برگ و ساقه شــان مســتعمره می شوند. این 
میکروبیوم های مرتبط با گیاه نشــان دهنده 
گســترش ظرفیت متابولیک آن هســتند که 
اغلــب با عنوان »ژنــوم دوم گیاهان« نامیده 

می شوند.
تحقیقات دانشــمندان روندهــای مختلفی را 
در تنوع باکتری های مفید گیاهی نشــان داد، 
از جمله تنوع و غنای بیشــتر در عرض های 
جغرافیایــی پایین تر که بیشــترین غلظت آن 
در آمریکای شــمالی و آفریقا گزارش شــده 
اســت. علاوه بر این، عناصر محیطی محلی، 
به  ویژه آب و هوا، پیش بینی کننده های خوبی 
برای ترکیب جامعه باکتری های مفید گیاهی 
هســتند که به این معنی اســت که آنها تأثیر 
زیادی بر پراکندگی باکتری های مفید گیاهی 

دارند.
پژوهشــگران از ایــن داده ها بــه این نتیجه 

رســیدند که آب و هوا تعیین می کند که کجا 
و چه تعداد باکتری در گیاه قرار داشته باشد.

ســپس آنها تــلاش کردند تا با اســتفاده از 
مدل هایی بر اســاس داده هــای هیئت بین 
دولتــی تغییر اقلیم، پیش بینی هایی برای قرن 

آینده انجام دهند.
مدل ها نشــان می دهند که باکتری های مفید 
گیاهی مرتبط با کنترل زیســتی و مقاومت در 
برابر فشار تغییر اقلیم در ۸۰ درصد مکان های 
جهان تحت ســناریوی توسعه با سوخت های 
فســیلی که پیش بینی می کند انتشار گازهای 
گلخانه ای تا سال ۲۰۷۵ سه برابر شود، ۰.۶۰ 
درصــد کاهش خواهــد یافت. ایــن به طور 
قابل توجهی بیشــتر از ۰.۰۷ درصد پیش بینی 

شده در سناریوی رسیدن به پایداری است.
مهندسی محصولات دوست دار باکتری

به طور کلی مشخص شد که این باکتری های 
در حــال کاهــش، عناصر مفقــود حیاتی در 
اکوسیستم های کشاورزی مثمر مسئول تولید 
غذا هستند. اکنون پژوهشگران امیدوارند که 
یافته هــای جدید آنها علاوه بر غنی ســازی 
تحقیقات بوم شناســی جامعــه، نوآوری های 
کشــاورزی و برنامه های کاربــردی را برای 

افزایش امنیت غذایی هدایت کند.

پروفســور آندروت می گوید: ما با توسعه درک 
خود از چگونگی زنده ماندن این باکتری های 
مفید گیاهی متمایــز در ارتباط با گیاهان، به 
عنوان مثال در ریشــه گاه گیاهــی می توانیم 
محصولات  مهندسی  برای  را  استراتژی هایی 
کشاورزی برای تولید ترکیباتی ایجاد کنیم که 

این میکروب های مفید را تغذیه کنند.
این کار توسط ســت بوردنشتاین مدیر مرکز 
میکروبیوم One Health مورد ســتایش 
قــرار گرفت. وی خاطرنشــان کــرد که این 
پژوهش منجر بــه تحقیقات موفق هولوژنوم 
گیاهــی و ادغــام بــا داده هــای محیطی و 
جغرافیایی جهانی می شــود که نه تنها دانش 
کتاب های درســی را توســعه می دهد، بلکه 
نگرانی هــای مهمــی را در مورد مشــکلات 

پایداری مبتنی بر شواهد ایجاد می کند.
مفهــوم هولوژنوم به یــک نظریه بیولوژیکی 
اشــاره دارد کــه دیــدگاه ســنتی تکامل را 
فراتر از ارگانیســم مجزا گسترش می دهد تا 
شــامل ژنوم های جمعی ارگانیســم میزبان و 

میکروارگانیسم های مرتبط با آن شود.
در این مــورد، مطالعه ی ایــن نظریه امکان 
توصیف جغرافیای زیســتی باکتری های مفید 
گیاهــی و درک عناصر حاکم بــر الگوهای 

جامعه میکروبی جهانی را فراهم کرد.
 Nature Food این مطالعــه در مجلــه

منتشر شده است.

نابودی میکروب های ضروری برای گیاهان به خاطر گرم شدن کره زمین

محققان یــک ربات چهارپای جدید ابداع کرده 
اند که با کمک ســتون فقرات انعطاف پذیر و 
تاندون هــای مصنوعی می توانــد مانند یک 

موش حرکت کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اینترستینگ 
انجینرینگ، ربات مذکور NeRemo نام دارد 
و می تواند بدود، تــوازن خود را حفظ کند و با 
چابکــی بچرخد. به طور کلی ربات قادر خواهد 
بــود قابلیت های حرکتی یک ســتون فقرات 

واقعی را تقلید کند.
ستون فقرات یکی از بخش های حیاتی سیستم 
اسلکت بیشــتر حیوانات است و به آنها امکان 
انجام حــرکات مختلف را می دهــد. اما تقلید 
انعطاف پذیری و الگوهای حرکت آن در ربات 

های ۴ پا تاکنون چالش برانگیز بوده است.
NeRemo یک موش نورورباتیک است که 
مورفولوژی و حرکت موش های واقعی را تکرار 
می کند. محققان به سرپرســتی ژنشان بینگ 

از دانشگاه زوریخ سوئیس نشان دادند که یک 
ســتون فقرات انعطاف پذیــر می تواند عملکرد 
حرکتــی چهارپایان کوچک ضعیف را در ســه 
زمینه ثبات ساکن، سرعت راه رفتن و چرخش 

بهبود بخشد. 
ســتون فقرات ربات متشکل از ۸ مفصل توپ 
و سوکت مانند تشکیل شــده و به وسیله یک 
سیســتم تاندون-قرقره هدایت می شــود که 
انقباض عضلانی را شــبیه سازی می کند. این 

ربات همچنین دارای مفاصل زانو و آرنج سازگار 
است که شبیه ســازی واقعی آناتومی اسکلتی 
عضلانی جونــدگان را ارائه می دهد. محققان 
معتقدند پژوهش آنهــا درک بهتری از مهارت 
های حرکتی چهارپایان با ستون فقرات فراهم 
می کند و همچنین نشان دهنده طراحی های 
اولیه نوید بخشی برای توسعه ربات های پا دار 
خواهد بود. آنها همچنین معتقدند ربات ابداعی 
را مــی توان به عنوان پلتفرمــی برای مطالعه 
کنترل عصبی حرکات مبتنی بر ســتون فقرات 

در حیوانات به کار برد.

توسعه موش رباتیک با ستون فقرات انعطاف پذیر
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گروه ورزش
در روز پایانی لیگ برتر فوتبال ســاحلی امیدهای کشور 
، تیم فولاد هرمزگان با برد مقتدرانه ۷ بر 3 برابر پارس 
جنوبی بوشــهر توانســت با ســه پیروزی پیاپی بر قله 

قهرمانی ایران بایستد.
در این دیدار امیرحسین حمزه پور چهار بار، روح الله صفا 
دوبار و امیرحسین دهقانی برای فولاد هرمزگان موفق 

به گلزنی شدند.
پیش از این تیم جوانان فولاد هرمزگان در فصل جاری 
مسابقات توانســته بود با اقتدار جام قهرمانی لیگ برتر 

کشور را از آن خود کند.

ندای هرمزگان - محمد قره گزلو
تیم والیبال نشسته میناب قهرمان اولین دوره مسابقات 
چهارجانبه گرامیداشت روز جهانی معلولین  درشهرستان 

میناب گردید.
به گزارش روابط عمومی هیــات ورزش های جانبازان 
و توان یابان شهرســتان میناب ، در دیــدار پایانی این 
مســابقات دو تیم میناب و جیرفت رو در روی هم صف 
آرایــی کردنــد و درپایان تیم  والیبال نشســته  میناب  
موفق شد والیبالیست های جیرفت را شکست دهد و بر 
سکوی نخست بایستد و تیم جیرفت نیز نایب قهرمانی 

این دوره از مسابقات را به خود اختصاص دهد.

گروه ورزش
تیم فولاد هرمزگان در هفته ســوم لیگ برتر فوتســال 
بانوان کشور فردا میزبان مبلمان کلاسیک مشهد است.

به گزارش خبرورزشی هرمزگان ،شاگردان کلثوم دارا در 
تیم فولاد هرمزگان در سالن فجر بندرعباس به مصاف 

تیم مبلمان کلاسیک مشهد می روند.
گفتنی است ، نماینده استان با 2برد و کسب شش امتیاز 

در صدر جدول 8تیمی قرار دارند.
 

گروه ورزش
در روز نخســت مرحله نهایی لیگ برتر فوتبال ساحلی 
امید های کشــور در بندرعباس تیم فــولاد هرمزگان 
موفق شــد با نتیجه 1 بر صفر از ســد صدر شیمی یزد 

عبور کرد.
در این دیدار سهیل لاچین برای فولاد هرمزگان موفق 
به گلزنی شد و در دیگر دیدار روز اول تیم پارس جنوبی 
توانســت با نتیجه 3 بر 2 تیم دکتــر تامین اصفهان را 

شکست دهد.
گفتنی است ، تیم فولاد هرمزگان در روز دوم مسابقات 

میزبان تیم دکتر تامین اصفهان است.

گروه ورزش
اعضای کادرفنی تیم ملی فوتبال ساحلی کشورمان با حضور  
در دفتر  امور  ورزش  فولاد  هرمزگان  در  خصوص برنامه 
های آینده این شرکت در رشته فوتبال ساحلی و توسعه آن 

به تبادل نظر پرداختند.
نادری، سرمربی تیم فوتبال ساحلی کشورمان بیان داشت ، 
به واقع برنامه ریزی فولاد هرمزگان و توجه  به تمامی رده 
های سنی و پایه ســازی صورت گرفته در فولاد هرمزگان  
نشــان از اندیشه و فکر  درست  پشت آن است ، ضمن این 
که نــگاه بلند مدیران فولاد هرمــزگان و تفکر صحیح در 
جهت توجه به استعدادها  و همچنین اهداف رشد زیرساخت 
ها در هرمزگان آینده فوتبال ســاحلی کشــورمان را از آن 

فولاد هرمزگان می کند.
وی تصریــح کــرد ، از ایــن برنامه ریزی درســت و نگاه 
صحیح شــگفت زده شــده ام و اگر نیاز به هرگونه کمکی  
در جهت رشــد و توســعه فوتبال ســاحلی نیاز باشــد به 
طــور حتــم در کنار فــولاد  هرمزگان خواهیم بــود  و  با  
توجه به درخواســت فــولاد هرمزگان و ســابقه عالی در 

میزبانــی ها پیش از جام جهانی میزبــان تیم بلاروس  در 
 بندرعبــاس خواهیم بــود تا چند دیــدار تدارکاتی را انجام 

دهیم.
ندائی، معاون منابع انســانی شرکت فولاد هرمزگان اطهار 
داشت ، با توجه به نوار ساحلی وسیع و مرز دریایی گسترده 
هرمزگان در رشــته  های  آبی ســاحلی هم چون  فوتبال  
ســاحلی، والیبال  ســاحلی  و  قایقرانی ورود جدی داشته 

و داریم.

معاون منابع انسانی شرکت فولاد هرمزگان گفت ، در رشته  
فوتبال ســاحلی  حرکــت گام  به  گامی را  شــروع کرده 
ایــم و در آینده ای نزدیک به طور حتــم به قطب فوتبال 
ساحلی کشــور تبدیل خواهیم شــد به  واقع استعدادهای 
فراوانی در بحش فوتبال ســاحلی در هرمزگان وجود دارد 
کــه با  برنامه  ریزی  صحبح  واحد ورزش فولاد هرمزگان 
بزودی با همکاری ســایر شهرستان های هرمزگان پایگاه 
های استعدادیابی  فولاد هرمزگان در رشته فوتبال ساحلی 

دایر خواهد شد.
ندایی اطهار کرد ، به  دنبال  ایجاد یک زیرساخت استاندارد 
بین المللی فوتبال ســاحلی  در  بندرعباس  هســتیم که با 
همکاری شــهرداری بندرعباس این موضوع بزودی عملی 

خواهد شد.
شایان گفتن است ، نادری، رحیمی و مهین دوست اعضای 
کادرفنــی تیم ملی فوتبال ســاحلی کشــورمان  به دعوت 
باشــگاه فولاد هرمزگان و جهت استعدادیابی نیز در مرحله  
نهایــی  لیگ  برتر  فوتبال  ســاحلی  امیدهای کشــور در 

بندرعباس حضور دارند.

  توپ و تور
پیش از جام جهانی در بندرعباس میزبان بلاروس خواهیم بود  

امیدهای فولاد هرمزگان مقتدرانه قهرمان فولاد هرمزگان قطب فوتبال ساحلی کشور می شود
لیگ برتر فوتبال ساحلی کشور شد

تیم والیبال نشسته میناب قهرمان تیم والیبال نشسته میناب قهرمان 
اولین دوره مسابقات روز جهانی اولین دوره مسابقات روز جهانی 

معلولینمعلولین

تلاش بانوان فوتسالیست هرمزگانی تلاش بانوان فوتسالیست هرمزگانی 
به دنبال سومین برد فصلبه دنبال سومین برد فصل

پیروزی مهم فولاد هرمزگان در گام نخستپیروزی مهم فولاد هرمزگان در گام نخست

مسیر قهرمانی هموار شدمسیر قهرمانی هموار شد

    خبر
   

گروه ورزش
به مناســبت هفته بســیج مسابقات شــطرنج کارکنان 
گمرک با همکاری هیات شطرنج شهرستان بندرعباس 

در دو بخش بانوان و آقایان برگزار شد.
مســابقات شــطرنج کارکنان گمرک با همکاری هیات 
شــطرنج شهرســتان بندرعباس به ســر داوری  جعفر 
ناظــری و بابــک علیمــرادی رییس هیات شــطرنج 
بندرعباس با حضور 1۶ شــطرنج باز در ۷ دور به روش 

دوره ای برگزار شد.
گفتنی است ، در بخش بانوان ، آمنه رییسی مقام نخست 
را کسب کرد ، ملیحه بهمنش دوم شد و سلیمه موحدی 

نیا نیز به عنوان سومی بسنده نمود.
در بخــش آقایان ، فریدون افتاده مقام اول را از آن خود 
کــرد ، علی نویدی در جای دوم قــرار گرفت ،  و  امیر 

جراره به مقام سومی رضایت داد.
 

ندای هرمزگان - شهناز خوش
چهار چوب هفته دوم لیگ دســته اول آقایان کشور تیم 
فوتســال فولاد هرمزگان مهمان تیــم عقاب تبریز می 

باشد.
نماینده اســتان در چارچوب هفته دوم لیگ دســته اول 
آقایان کشــور در سالن شهدای ســردرود به مصاف تیم 

عقاب تبریز می رود.
قرمز پوشــان فولاد هرمــزگان در هفته نخســت این 
مســابقات در دیداری خانگی با نتیجه 4بر صفر  کسری 

گرمدره را با شکست مواجه کرد.
گفتنی است ، لیگ دسته اول فوتسال باشگاه  های کشور 

با حضور 28تیم برگزار می شود.

گروه ورزش
از ســری مسابقات هفته هشــتم لیگ برتر کشور  ،تیم 
بســکتبال فولاد هرمزگان به مصاف  لیموندیس فارس 

می رود.
بلندقامتان فولاد هرمزگان در ســالن پوریای ولی شیراز 

برابر تیم لیموندیس فارس صف آرایی می کند.
شاگردان رضا هنگام پور در تیم فولاد هرمزگان با هفت 
شکســت و کسب ۷ امتیاز قعر نشین و لیموندیس فارس 

با  9 امتیاز در جایگاه نهم قرار دارند.
گفتنی اســت ، لیگ برتر بسکتبال باشگاه  های کشور با 

حضور 12تیم برگزار می گردد.

گروه ورزش
علی نادری ســرمربی تیم ملی فوتبال ساحلی کشورمان 
با استقبال نمایندگان امور ورزش فولاد هرمزگان هیات 

فوتبال هرمزگان وارد بندرعباس شد.
نــادری به دعوت فولاد هرمزگان و بــه منظور دیدن و 
استعدادیابی مسابقات مرحله نهایی لیگ برتر امید های 
ساحلی کشــور به همراه علیرضا رحیمی و محمد میهن 
دوســت دیگر اعضای کادر فنی تیم ملی کشــورمان در 

بندرعباس حضور دارد.
گفتنی اســت ، نادری ســابقه کاپیتانی تیم ملی کشور و 
کســب مقام های مختلف جهانی و آسیایی را در کارنامه 

ورزشی اش به ثبت رسانده است.

شکست فولاد هرمزگان برابر نوین شکست فولاد هرمزگان برابر نوین 
فولاد یزد صدرنشینفولاد یزد صدرنشین

https://eitaa.com/nedahn

https://rubika.ir/Nedayhormozgan

فوتسالیست های فولاد هرمزگان برابر عقاب 
تبریز صف آرایی کردند

گروه ورزش
32 تیــم مرحلــه ســوم جــام حذفــی 
مشــخص کشــور   باشــگاه های 

شدند.
پس از برگزاری مرحله سوم و مصاف  32 
تیم و مشــخص شدن چهره 1۶ تیم صعود 
کرده از ایــن مرحله، در مرحله بعد 1۶ تیم 

لیــگ برتری به جمع ایــن 1۶ تیم ملحق 
شده و مرحله یک شانزدهم نهایی را برگزار  

خواهند  کرد.
آریو اسلامشــهر، مس کرمان، آبی پوشان 
جنوب ملاثانی ،  مس  شــهربابک، شــهر 
راز شــیراز، نفت و گاز  گچســاران، سایپا 
تهران، چــادر ملــو اردکان،  خلیج فارس  
ماهشهر، مس  ســونگون  ورزقان ،  فجر 
شهید سپاســی شیراز، خوشه طلایی ساوه، 
نفت مســجد ســلیمان، پارس جنوبی جم، 

دریا کاســپین بابل، نیــکا  پارس چالوس، 
ابوذر کنگان، تارا فــولاد چرمهین، آورین 
خوی، ســپنتا تربیت حیدریه، چوکا تالش، 
کیا شاهرود  ، نود ارومیه، سنگ آهن بافق، 
تام کهگیلویه و بویراحمد، شــناور ســازی 
قشم، اســپاد تهران، آینده سازان  اردبیل، 
شهدای بابلسر، آکادمی کیا تهران، ستارگان 
بهمن جــوان تهران و نیروی زمینی تهران 
32 تیم  حاضر در مرحله ســوم جام حذفی 

کشور هستند.

شناور سازی قشم در جمع 32 تیم  

گروه ورزش
یــک دوره مســابقات شــطرنج انتخابی 
دانــش آموزان مقطــع ابتدایی بخش فین 
بــا همکاری هیات شــطرنج  شهرســتان 

بندرعباس برگزار شد.
از سوی هیات شــطرنج بخش فین ، یک 
دوره مسابقات دانش آموزان مقطع ابتدایی 
بــا حضور 38 شــطرنج  بــاز در دو بخش 

بانوان و آقایان به سرداوری فرانک فکری 
، داوری  محمــد نقیبی پور و حضور بابک 
علیمرادی  رییس هیات شطرنج شهرستان 
بندرعبــاس و محمد قنبــری رییس اداره 
آمــوزش و پرورش بخــش فین در ۷  دور 
بــه روش سوئیســی برگــزار و در پایان 
 امیر علــی ذوالفقاری بــا ۷ امتیاز قهرمان

شد.

پارســا مهرشــادی  در مکان دوم ایستاد و 
مسعود قنبری نســب با پنج  امتیاز به مقام 

سومی رضایت داد.
در بخــش بانوان نیز یســنا مهرشــادی 
مقــام اول را کســب کــرد ، حنانــه اختر 
روز در جــای دوم قــرار گرفــت و  زهرا 
بــه مقــام ســومی قناعــت   ســلیمانی 

کرد.

گروه ورزش
از سری مسابقات هفته سوم لیگ برتر فوتسال بانوان کشور 
صبح امروز تیم فولاد هرمزگان موفق شــد  در سالن فجر 

بندرعباس با نتیجه ۶ بر 4 به برتری رسید.

در این دیدار فریده رهی سه بار، فاطمه ارزیاب دوبار و مهسا 
عرب برای فولاد هرمزگان موفق به گلزنی شدند.

تیم فولاد هرمــزگان 9 امتیازی در هفته چهارم این رقابت 
ها در سالن فجر بندرعباس میزبان تیم رودگر نوشهر است.

امیر علی ذوالفقاری قهرمان مسابقات شطرنج انتخابی مقطع ابتدایی در فین

فولاد هرمزگان سد سوم را هم با پیروزی پشت سر گذاشت
ستیز بسکتبالیست های فولاد 
هرمزگان با لیموندیس فارس

حضور سرمربی تیم ملی فوتبال 
ساحلی کشورمان در بندرعباس

گروه ورزش
گروه ورزش

مسابقات والیبال ســاحلی کاپ آزاد استان 
هرمــزگان با قهرمانی تیــم هیمکو خاتمه 

یافت. 
به گــزارش روابط عمومی هیــات والیبال 
اســتان هرمزگان ، این رقابت ها با حضور 

14 تیم  به  میزبانی شهرســتان بندرلنگه 
پیگیری شــد که تیم هیمکو » ابولحســن 
خاکــی زاده و رضا نقیبی « در دیدار فینال 
2 بر صفر بوســتان ورزش قشم را شکست 

داد . 
شهرداری بندر لنگه نیز با برتری 2 بر 1 در 
دیدار رده بندی مقابل تیم پرشین گلستان 

به جایگاه سومی این پیکار ها رسید . 
گفتنی اســت ، معاون فرماندار ، شــهردار 
بندرلنگه ، ریاســت اداره ورزش و جوانان 
شــهر بندرلنگه و شورای اســلامی شهر 
بندرلنگــه این رقابت ها را از نزدیک نظاره 
کردند ، ضمــن این که به تیم های اول تا 

چهارم  جوایز نقدی اهدا شد .

مسابقات کاپ آزاد والیبال ساحلی هرمزگان با قهرمانی هیمکو به پایان رسید

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س. عطایی

1. حواس پرتی های کمتری خواهید داشت ... 

2. سطح گلوکز خون بهتر تنظیم می شود

3. انتخاب های غذایی بهتری خواهید داشت ... 

4. هوشیاری اتان افزایش پیدا می کند ... 

5. سطح انرژی کلی بدن بیشتر می شود ... 

6. بهتر می توانید تمرکز کنید ... 

7. خلق وخو و روحیه ی بهتری خواهید داشت ... 

8. بهتر می توانید وزن خود را کاهش دهید 

9. فشار خون خود را بهتر مدیریت خواهید کرد

فواید ورزش صبحگاهی   


